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31 Ağustos 2022 Çarşamba 

 

YÜRÜTME VE İDARE BÖLÜMÜ 

YÖNETMELİKLER 

–– Özel Güvenlik Hizmetlerine Dair Kanunun Uygulanmasına İlişkin Yönetmelikte 

Değişiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik 

–– Yükseköğretim Kurumlarına Ait Birimlerde Görevli Sağlık Çalışanlarına Karşı İşlenen 

Suçlar Nedeniyle Yapılacak Hukuki Yardımın Usul ve Esasları Hakkında Yönetmelik 

 

TEBLİĞLER 

–– Dış Ticaret Sermaye Şirketlerine İlişkin Karar 

–– Zorunlu Karşılıklar Hakkında Tebliğ (Sayı: 2013/15)’de Değişiklik Yapılmasına Dair 

Tebliğ (Sayı: 2022/25) 

  

https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-1.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-1.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-2.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-2.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-3.pdf
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-4.htm
https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2022/08/20220831-4.htm
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Kırsal kalkınmayı vitrine koyan yol 

haritası 
Tarım ve Orman Bakanı Vahit Kirişçi, Yeni Tarım Modeli'ni DÜNYA'ya 

yazdı. 

 
Türkiye gıdada kendi kendine yeten ülkedir. Ayrıca Türkiye, tarımda net ihracatçı ülke 

konumundadır ve tarım ürünleri ihracatında her yıl sağladığı artışlarla dünyanın önde 

gelen ülkeleri arasında bulunmaktadır. 

Ama biz Bakanlık olarak kırsalın yeniden ayağa kaldırılmasının, kırsalda 

üretimin canlandırılmasının ve artırılmasının yegâne yolunun kırsal 

kalkınmadan geçtiğini biliyoruz. Bunu da bir vizyon olarak ortaya koymuş 

durumdayız. 

Tabii ki kırsalda kadını ve genci tutamadığınız zaman, aileyi tutamıyorsunuz, aileyi 

tutamadığınızda da özlediğiniz, arzuladığınız üretim hedefinizi 

gerçekleştiremiyorsunuz. 

Kırsala dönmek için de can atan büyükşehirlerde yaşayan epeyce de insanımız var. 

Biz bundan dolayı küçük aile işletmeciliğini teşvik ediyoruz. Milli Eğitim 

Bakanlığımızla birlikte kapanan köy okullarının yeniden açılması ve buraların 

kırsal için sosyalleşme merkezi haline gelmesi hususunda çalışmalarımız hızla 

devam etmektedir. Böylelikle de kırsala dönüşün hızlanacağını düşünüyoruz. 
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Kadınlarımızı kırsalda tutmak için gerek Aile ve Sosyal Hizmetler gerekse Çalışma 

ve Sosyal Güvenlik bakanlıklarımızla da çalışmalarımızı sürdürüyoruz. Özellikle 

kadının sosyal güvenceye sahip olması adına atılacak adımları tartışıyoruz. 

Jeotermal kaynakları seracılıkta daha etkin kullanacağız. Ülkemiz jeotermal kaynakta 

dünyada yedinci, Avrupa’da birinci sırada. Mevcut durumda ülke genelinde 30 bin 

dekar alanda jeotermal kaynak ile ısıtılabilecek sera kapasitemiz mevcut. Ancak 

halen 5 bin dekar jeotermal seramız bulunmakta. Biz bu kapasitemizi, 

büyükşehirlerimizde ve bunların yakın bölgelerinde harekete geçireceğiz. 

EKİLMEYEN ARAZİ KALMASIN 

“Ekilmeyen alan kalmasın” düsturuyla yola çıktık. Buna ilişkin de mülkiyet hakkıyla 

kullanım hakkını birbirinden ayıran bir mevzuatı milletvekillerimiz aracılığı ile 

Meclisimize sunacağız. Bakanlık olarak, 1 yıldan fazla bu üretimi yapmayanlara, 

mağdur olmasınlar diye kira bedeli ödeyerek bu alanların kazanılmasını 

sağlayacağız. Bu alanların boş kalmasına asla müsaade edemeyiz. 

Desteklemelerin karmaşıklığı, il ve ilçe müdürlüklerimizdeki ziraat, gıda, su ürünleri 

mühendislerimizi ve veteriner hekimlerimizi aşırı meşgul etmektedir. Bu nedenle bu 

teknik personelimiz arzuladığımız düzeyde çiftçilerin tarlasına, ahırına gidemiyorlar. 

Biz şu an onun eksikliğini hissediyoruz. Bu benim Meclis’te milletvekilliği 

ve Tarım Orman ve Köyişleri Komisyonu Başkanlığı dönemimden kalan bir özlemim. 

Bir meslek insanı olarak bizim meslektaşlarımızın, üreticimizin hemen yanı başında 

olmasını, onlara tabiri yerindeyse her dakika, her saniye yardımcı olmalarını yürekten 

istiyoruz. Bunu başardığımız gün, tarımımız bir tık yukarıya taşınmış olacak. 

Türkiye’nin kendi coğrafyası dikkate alınarak bunların artırılması gerekir. Biz 

kendimizi Almanya veya Kuzey Avrupa ülkeleriyle mukayese edemeyiz. O ülkelerin 

aldığı yağışlar ve sahip olduğu ekolojik varlıklarla kendimizinkileri bir tutamayız. 

Bu coğrafya küçükbaşın coğrafyasıdır. Biz küçükbaşı öne çıkarmalı ve 

yaygınlaşmasını sağlamalıyız. Gayretimiz bu yöndedir. Büyükbaşı desteklerken, 

küçükbaşın dezavantajlı hale gelmesini önlemeyi ve ikisi arasında denge sağlamayı 

amaçlıyoruz. Üstelik küresel ısınma ve iklim değişikliği nedeniyle dünya karbon ayak 

izini de dikkate alarak büyükbaş hayvancılığı yerine küçükbaş üzerinde 

yoğunlaşmaktadır. İnşallah kısa sürede ülkemizde gerek bitkisel, gerekse hayvansal 

üretim faaliyetlerinde sözleşmeli üretimi bir mevzuata kavuşturacağız. Bu bizim Tarım 

Kanunumuzun 13. maddesinde aslında atıfta bulunulan bir husustur. 

Burada birtakım destekleri bu tür sözleşmeli üretimi yapanlara bir miktar daha yüksek 

tutup sözleşmeli üretimi cazip hale getirme arzusundayız. Tekrar ifade ediyorum, bu 

bizim için olmazsa olmaz bir kuraldır. 

https://www.dunya.com/sektorler/tarim
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Unutmayalım ki sözleşmeli üretim aynı zamanda da ülkemizin ihtiyacı olan 

ürünlerin ihtiyaç miktarı kadar üretilmesine imkan sağlayacak ve arz fazlası 

ürün üretilmemiş olacaktır. 

DESTEKLERİ SADELEŞTİRİYORUZ 

Bakanlık olarak halen 65 kalem ürüne destek veriyoruz. Oldukça karmaşık, benim 

bile zorlandığım bir mevzuat var. Biz buraları da sadeleştireceğiz. Kolay ve 

anlaşılabilir hale dönüştüreceğiz. 

Tarım Kanunu’nun 19. maddesi gereğince, üreticinin pazarda görmek istediği 

fiyatın altında bir pazar fiyatı oluşur ise aradaki fark ne ise biz bunu ödemeyi 

taahhüt ediyoruz. Bunun üzerinden stratejik ürünlerle ilgili fark ödemesini 

gerçekleştireceğiz, 2023’te başlayacak. Henüz belirlemediğimiz bir pilot şehrimizde 

başlayacak. Bütün stratejik ürünlere bunları uygulayacağız. 

TARIMDA SİGORTA 

Tarımda sigorta, önem verdiğimiz bir başka alandır. 2006 yılında hayata geçirdiğimiz 

Devlet Destekli Tarım Sigortaları uygulaması tarım sektöründe bir milattır. 

Atatürk zamanında çalışması başlatılan ama gerçekleştirilemeyen bu uygulamayla 

Türk çiftçisinin 65 yıllık rüyasını gerçeğe dönüştürdük. Böylelikle üreticilerimiz 

sahipsiz ve çaresiz kalmaktan kurtuldu. 

Aynı zamanda bu önemli bir güvenlik ve motivasyon kaynağı olmuştur. 

Üreticimizin akıl ve alın terinin karşılığını alması yolunda Gelir Koruma Sigortası 

uygulamasını hayata geçirdik. 

Gelir Koruma Sigortası’nda amaç, üretici gelirini istikrara kavuşturarak üretimde 

sürdürülebilirliği sağlamaktır. 

Gelir Koruma Sigortası, pilot proje olarak 2021 üretim sezonunda; Konya’nın 

Cihanbeyli, Kadınhanı ve Karatay ilçelerinde buğday üreten çiftçiler için 

uygulanmaya başlamıştır. 2022 üretim sezonunda Konya’nın tamamında, 2023 

üretim sezonunda ise tüm Türkiye’de uygulanacaktır. 

SU ÜRÜNLERİ POLİTİKAMIZ 

Bakanlığımızın su ürünleri politikalarının ana hedefi; deniz ve iç sularımızdaki su 

ürünleri kaynaklarını koruyarak sürdürülebilir işletilmesini sağlamaktır. Artık şunu çok 

iyi biliyoruz: Doğal kaynaklar sonsuz değildir. Bu kaynaklar, gelecek nesillere 

aktaracağımız birer emanettir. 

Dünyada, avcılık yoluyla elde edilen su ürünlerinde sınır noktasına ulaşılmıştır. Kabul 

gören yaklaşım ise avcılık yoluyla üretimi artırmaktan ziyade, sabit bir seyirde 

devamlılığını sağlamaktır. 

https://www.dunya.com/ozel-konu/mevzuat
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Bu nedenle de, su ürünleri avcılığında dünya genelinde sıkı koruma tedbirleri 

getirilmekte ve uygulanmaktadır. 

Hükümet ve Bakanlık olarak biz de politikalarımızı buna göre belirliyor ve 

uyguluyoruz. Su ürünleri avcılığı ve yetiştiriciliğiyle ilgili bu uygulamaların ve 

verilen desteklerin olumlu etki ve yansımalarını görüyoruz. Bundan da mutluluk 

duyuyoruz. 

Denizlerimizde 550, iç sularımızda 380’e yakın balık türü yaşamakta ve bunlardan 

100’ünün ticari avcılığı yapılmaktadır. 

Sayın Cumhurbaşkanımızın üç yıl önce su ürünleri avcılık sezon açılında vermiş 

olduğu müjdeyle 49 yıl aradan sonra güncellenen Su Ürünleri Kanunu, su ürünleri 

türlerimizin korunması ve sürdürülebilir olarak işletilmesi açısından bir milattır. Kanun 

değişikliği vasıtasıyla balıkçılık yönetimimiz daha etkin hale getirilmiştir. 

Helalinden ekmeğini kazanan dürüst balıkçılarımızın haklarını korumak adına önemli 

bir adım atılmıştır. Yapılan bu uygulamaların olumlu etkilerini Kanun değişikliğinin 

yürürlüğe girdiği ilk yıldan itibaren görmeye başladık. 

20 yıl aradan sonra ilk kez uskumru, orkinos ve kılıç Marmara'da görülmeye 

hatta av vermeye başlamıştır. 

ÇİFTÇİMİZE GÜVENİYORUZ 

Bize emanet edilen Cumhuriyetimizi, 20 yıl içinde getirmiş olduğumuz noktadan çok 

daha ileriye taşıyacak bir sürecin içindeyiz. Kendimize olduğu kadar, bu noktada 

çiftçimize, yetiştiricilerimize ve girişimcilerimize güveniyoruz. Lafla değil, yaptığımız 

icraatlarla Türkiye’yi hep birlikte 21. yüzyılın çok daha parlayan yıldızı ve küresel 

oyuncusu haline getireceğimize yürekten inanıyorum. 
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Gıda krizi şekil değiştiriyor 
Bu yıl lojistik kaygıların tetiklediği gıda krizi 2023’te üretimdeki düşüş 

kaynaklı yeni bir krize dönüşebilir. Avrupa, ABD ve Brezilya’daki şiddetli 

kuraklıklar ve gübre fiyatlarındaki artış üretimi frenleyerek yeni bir gıda 

darboğazını tetikleyebilir. 

 
Evrim KÜÇÜK 

Pandemi, Rusya’nın Ukrayna'yı işgali ve ardından gelen tedarik zinciri sorunları, 

tahıllardan yağa kadar tüm tarımsal emtia ürünlerinde fiyatları artırdı. Pandeminin 

patlamasıyla sevkiyatlarda başlayan aksama, her ikisi de dünyanın en büyük tahıl 

ihracatçılarından olan Rusya ve Ukrayna arasındaki savaşla derinleşti. Tahıl fiyatları 

şimdi de kuraklık, maliyetlerdeki artış, gübre piyasalarındaki sorunlardan ötürü üretim 

tarafında yaşanan sıkıntılarla karşı karşıya. 

Geçen ay Ukrayna ve Rusya, BM ve Türkiye'nin arabuluculuğunda Ukrayna'nın 

Karadeniz'den tahıl ihracatını yeniden başlatmasıyla küresel gıda fiyatlarında geri 

çekilme yaşanmıştı. Ancak uzmanlara göre fiyatları yeniden yukarı itecek yeni bir 

döneme doğru yaklaşıyoruz. Zina, tarımsal üretimin lideri olan ABD, AB, Hindistan, 

Brezilya gibi bölgelerde yaşanan şiddetli kuraklık, üretim maliyetindeki artış ve fiyatı 

artın gübre kullanımının azalması üretimi frenleyebilir. Bu yıl yaşanan tedarik 

sorunları 2023’te ciddi bir arz sorununa dönüşebilir. Danışmanlık firması McKinsey bir 

sonraki gıda krizinin 2007-2008 ve 2010-2011 arasındakilerden daha kötü olabileceği 

uyarısı yapıyor. 

https://www.dunya.com/emtia
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Tahıl piyasalarındaki görünüm bozuluyor 

■ Ukrayna’da üretim düşüyor: Danışmanlık firması McKinsey hasat hacimlerinde 

keskin bir düşüş öngörüyor. Ukrayna'nın buğday gibi tahıl üretiminin bir sonraki hasat 

sezonunda yüzde 35 ila yüzde 45 düşeceğini tahmin ediyor. McKinsey'in tahminlerine 

göre, Ukrayna'nın hasadı bu yıl normal seviyelerin 30 ila 44 milyon ton altında olacak. 

McKinsey, "Bir sonraki ekim sezonunda, savaşın Ukrayna'daki ekim ve hasadı 

kesintiye uğratması ve Rusya, Brezilya ve diğer büyüyen ülkelerin üretimlerinin girdi 

maliyetindeki artıştan ötürü azalmasıyla arz büyük olasılıkla sıkılaşacak" uyarısı 

yaptı. 

■ Avrupa’da kuraklık mısırı yakıyor: Bu yılın mısır üretimi için tahmin ikinci kez 

düşürüldü. AB Komisyonu’na göre mısır üretimi son 7 yılın en düşük seviyesine 

inecek. Komisyon, 2022-23 sezonu için mısır üretim beklentisini bir ay önce 

açıkladığı 65.8 milyon tona göre yüzde 10 azaltarak 59.3 milyon tona çekti. 2022-23 

sezonu için mısır ithalat tahminini 16.5 milyon tondan 20 milyon tona çıkaran AB 

Komisyonu, ihracat beklentisini de 5 milyon tondan 4 milyon tona düşürdü. Komisyon, 

ayçiçeği tohumu üretimi beklentisini ise 10.5 milyon tondan 9.9 milyon tona çekti. 

■ ABD’de mısır beklentisi zayıfladı: Danışmanlık hizmeti Pro Farmer, ABD’nin bu 

yıl mısır hasadının 2019’dan bu yana en düşük seviyeye ineceği tahmininde bulundu. 

Kuruluş, şiddetli kuraklık nedeniyle hasat tahminin 14.35 milyar kileden 13.75 milyar 

kileye indirdi. 

■ Brezilya'da soya ve şeker tehlikede: Ülkenin tarımsal GSYİH'si, 2022'nin ilk 

çeyreğinde, ülkenin güneyinde nadir görülen üç dipli La Nina'nın neden olduğu 

şiddetli kuraklık nedeniyle yüzde 8 azaldı. Ülkenin en güney eyaleti olan Rio Grande 

do Sul'da, geçen yılki toplam soya hasadının yüzde 56'sı kaybedildi. Mahsul 

kayıplarının derinleşeceği tahmin ediliyor. Ayrıca ülkenin güney bölgesindeki şeker 

üretiminin ağustosta yıllık yüzde 5 düşmesi bekleniyor. 

■ Hindistan buğday ve pirinci tetikliyor: Hükümet, buğday ve mızır arzına ilişkin 

endişelerin arttığı ortamda yüzde 100 kırılmış pirinç ihracatını kısıtlamayı düşünüyor. 

Hindistan, dünyadaki pirinç sevkiyatının yüzde 40'ından fazlasını gerçekleştiriyor. 

Ülkenin böyle bir adım atması pirinç fiyatlarını yükseltebilir. Hindistan ayrıca gıda 

güvenliğini gerekçe göstererek buğday unu ihracatını kısıtlama kararı aldı. Ukrayna 

ile Rusya arasındaki savaş nedeniyle küresel buğday tedarik zincirinde yaşanan 

kesintiler Hindistan buğdayına talebi artırdı. Hindistan'dan yapılan buğday unu 

ihracatı, Nisan-Temmuz 2022 döneminde geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 200 

arttı. Geçtiğimiz hafta Hindistan iç piyasasında buğday fiyatları ton başına 306.71 

dolara çıkmıştı. 

Mısır ve soya fiyatı yükseliyor 

Bu endişeler Chicago vadeli işlemlerde mısırın kile fiyatını 6 haftanın en yüksek 

seviyesi olan 6.75 dolara çıkardı. Mısırın fiyatı yurtdışı piyasalarda son 1 ayda yüzde 
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10’dan fazla arttı. Aynı şekilde soya fasulyesinin fiyatı ağustosta yüzde 10’dan fazla 

artarak kile başına 16 dolara dayandı. Buğday fiyatları, ekim ayından bu yana en 

düşük seviye oyan 7.3 dolardan toparlanarak 8 dolara yaklaştı. Trading Economics, 

buğday fiyatlarının bu çeyreğin sonunda 8.17 dolar olmasını, gelecek 12 içinde 9 

doların üzerinde satılmasını bekliyor. 

 

Yeni bir gübre şoku yaşanabilir 

Yükselen gübre fiyatları tarım için risk oluşturmaya devam ediyor. Bloomberg'in Yeşil 

Pazarlar servisine göre, yaygın bir azotlu gübre olan üre fiyatları bir yıl öncesine göre 

iki katından fazla arttı. Sonuç olarak, dünyanın dört bir yanındaki çiftçiler daha az 

gübre kullanıyor. Uluslararası Gübre Derneği (IFA) daha yüksek fiyatla karşı karşıya 

kalan çiftçilerin gelecek sezon küresel gübre kullanımını yüzde 7'ye kadar 

azaltabileceği konusunda uyarıyor. Bu da tarımsal üretimi frenleme riski yaratıyor. 

https://www.dunya.com/finans/doviz/USD-TRL/amerikan-dolari-turk-lirasi
https://www.dunya.com/sektorler/tarim
https://i.dunya.com/storage/files/images/2022/08/30/gida-grf-RCkY.jpg
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Avrupa’da 10 fabrikada üretim düştü ya da durdu 

McKinsey raporunda, "Gübre kıtlığı ve gübre fiyatlarındaki yüksek fiyatların, Brezilya 

gibi büyük ölçüde gübre ithalatına bağlı olan ülkelerde de verimi düşürmesi 

bekleniyor. Bu, muhtemelen dünya pazarındaki tahıl hacmini daha da azaltacaktır” 

deniliyor. Sadece temmuz ayında Avrupa'da 10 gübre fabrikası üretimini düşürdü ya 

da kapandı. Danışmanlık firması CRU, bölgenin şu anda en az yüzde 25 oranında 

azalmış olan nitrojen kapasitesi miktarının daha da düşeceği uyarısı yapıyor. Gübre 

üreticileri Yara International , K+S, Borealisve Fertiglobe de yakın zamanda Avrupa 

genelinde daha fazla üretim kesintisi konusunda uyardılar. İngiltere'nin önde gelen 

gübre üreticilerinden CF Fertilisers UK, yüksek doğalgaz ve karbon fiyatları nedeniyle 

Billingham fabrikasında amonyum üretimini geçici olarak durduracağı duyurdu. 

Avrupa'da Group Azoty ve PKN Orlen'in Anwil fabrikasında da amonyum ve nitrojen 

üretimi yüksek doğal gaz fiyatları nedeniyle azaltılmış durumda. 
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Üretici fiyat endeksi yüzde 150'e 

dayandı! TOBB Başkanı 'dünya 

bizden daha fazla şikayetçi' dedi 

 
 KARAR 

30/08/2022 15:40KAYNAK: Anadolu Ajansı (AA) 

 

Kovid-19 salgını ve Rusya-Ukrayna savaşı dünya ekonomilerini olumsuz yönde 

etkiliyor. Bu sebeple, üretici fiyat endeksi (ÜFE) temmuz ayında ABD'de yüzde 9.8, 

Avrupa'da yüzde 35.7 kaydedilirken Türkiye'de ise neredeyse yüzde 150'ye dayandı. 

Yaşanan gelişmeleri değerlendiren TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu'ndan ilginç bir 

açıklama geldi. Hisarcıklıoğlu, "Atlantik'ten Pasifik'e kadar gördüğüm manzara şu: 

Herkes bizden daha fazla şikayetçi. Biz şikayetçiyiz de onlar bizden daha fazla 

şikayetçi." dedi. 

TÜİK Tarım Ürünleri Üretici Fiyat Endeksi’ne (Tarım-ÜFE) göre; temmuz ayında yıllık 

yüzde 144,61 ve aylık yüzde 5,17 artış oldu. 2022 yılının başından bu yana tarım 

ürünleri üretici fiyatları resmi olarak yüzde 110’a yakın artış gösterdi. Aynı endeks 

ABD'de yüzde 9.8, Avrupa'da yüzde 35.7 olarak kayda geçti. 

Tablo buyken Bursa Ticaret ve Sanayi Odası'nda (BTSO) düzenlenen Bursa İş 

Dünyası ile İstişare Toplantısı'nın açılışında konuşan Türkiye Odalar ve Borsalar 

Birliği (TOBB) Başkanı Rifat Hisarcıklıoğlu, ilginç bir çıkışta bulundu. 
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'BİZ ŞİKAYETÇİYİZ DÜNYA BİZDEN DAHA FAZLA ŞİKAYETÇİ' 

Hisarcıklıoğlu, Kovid-19 salgını ve Rusya-Ukrayna savaşının dünya ekonomisine 

etkilerine ilişkin değerlendirmelerde bulundu. Bu gelişmelerden kaçınılmaz olarak tüm 

ülkelerin etkilendiğini belirten Hisarcıklıoğlu, "Pandemiden en az etkilenen iş dünyası, 

Türk iş dünyası. Bunun sebebi de aramızdaki iletişimin çok hızlı olması. Sizler 

sayesinde oldu. Ben hepsini dinliyorum. Atlantik'ten Pasifik'e kadar gördüğüm 

manzara şu: Herkes bizden daha fazla şikayetçi. Biz şikayetçiyiz de onlar bizden 

daha fazla şikayetçi. Bu da oda ve borsaların aldığı görevi bihakkın yaptıklarının en 

somut göstergesi." diye konuştu. 

Gemlik ilçesindeki TOGG fabrikasının açılışını 29 Ekim'de hep beraber yapacaklarını 

ve fabrikanın bu tarihten itibaren artık üretime geçeceğini dile getiren Hisarcıklıoğlu, 

"Allah nasip ederse de mart ayından itibaren inşallah Bursa'nın yollarında da 

ülkemizin haklı gururu, ilk yerli ve bütün hakları bize ve Türkiye'ye ait olan otomobilini 

hep beraber göreceğiz. TOGG, inşallah mart ayında Bursa'da yola çıkmış olacak." 

ifadelerini kullandı. 

TOBB Başkanı Hisarcıklıoğlu, Türkiye'nin, dünyanın en zengin ülkesi ABD'ye çok az 

ihracat yaptığını belirtti. 

'CHİCAGO'DA İLK TÜRK TİCARET MERKEZİ'Nİ AÇTIK' 

Türkiye'nin bu ülkeye ihracatını "denizde bir damla su" olarak nitelendiren 

Hisarcıklıoğlu, şunları kaydetti: 

"2,5 trilyon dolar ithalat yapıyor ABD. Biz burayı ihmal etmişiz, yokuz burada. TOBB 

olarak 2010 yılında bir proje geliştirdik ve 'Türkiye'nin ihracatta var olmadığı yerlerde 

Türk Ticaret Merkezlerinin açılması lazım' dedik. Projeyi biz hazırladık, sunduk. 

Kıskançlık... Bizi devre dışı bıraktılar. Sonuçta Türkiye'ye faydalı olsun dedik ama 

olmadı. Çünkü fikir babası biziz, çalışan biziz, nasıl çalışılacağını biliyoruz. En 

sonunda TOBB'a 'Hadi gel bakalım, sen de kur' dediler. Chicago'da ilk Türk Ticaret 

Merkezi'ni açtık. Bu Türk Ticaret Merkezi'nde ne hizmet veriyoruz? Türk Ticaret 

Merkezi'nde tercümanlık yapıyoruz, müşteri buluyoruz, şirket kuruyoruz, avukatlık 

yapıyoruz, mali müşavirlik yapıyoruz. Her şeyi bırak montaj yapıyoruz. ABD’de büyük 

bir imkan var. Ticaret yapmak isteyene fırsat var." 

İstişare bölümünün basına kapalı gerçekleştirildiği toplantıya, BTSO Yönetim Kurulu 

Başkanı İbrahim Burkay ve Meclis Başkanı Ali Uğur, Bursa Ticaret Borsası Yönetim 

Kurulu Başkanı Özer Matlı ve Meclis Başkanı Mehmet Aydın, TOBB Yönetim Kurulu 

üyeleri, Türkiye'nin çeşitli illerinden gelen oda ve borsa başkanları ve iş insanları 

katıldı. 
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Suyla ilgili afetler küresel ekonomiye 

5,6 trilyon dolara mal olabilir 
Sel, kuraklık ve fırtınalardan kaynaklanan su riskinin 2050 yılına kadar 

küresel ekonomiye 5,6 trilyon dolara mal olabileceği bildirildi. 

 
Avustralya merkezli mühendislik ve çevre danışmanlık firması GHD, su riskinin 

ekonomisine ilişkin "Aquanomics" başlıklı bir rapor yayımladı. 

Raporda, sel, kuraklık ve fırtınalardan kaynaklanan su riski nedeniyle küresel 

ekonomide 2022 ile 2050 yılları arasında 5,6 trilyon doların kaybedilebileceği 

aktarıldı. 

Dünyanın dört bir yanında toplulukların artan iklim olaylarının etkisini şimdiden 

hissettiğine dikkat çekilen raporda, bu toplulukların korunması için harekete 

geçmenin önemi vurgulandı. 

Raporda, su sektörünün değişime öncülük etme fırsatına sahip olunduğu belirtilerek, 

daha fazla yatırımın, inovasyonun ve entegre su yönetiminin gerektiği kaydedildi. 

Sadece 2021'de 100 milyon insan sel, fırtına ve kuraklıktan etkilendi 

Suyun iklimin, ekosistemlerin, kültürlerin, toplulukların ve geçim kaynaklarının sağlığı 

için gerekli olduğu belirtilen raporda, yoğunlaşan iklim krizinin daha aşırı su olaylarına 

neden olduğu ve bunların topluluklara verdiği zararı, aksaklığı ve kayıpları artırdığı 

ifade edildi. 
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Raporda, sadece 2021'de dünya genelinde 100 milyon insanın sel, fırtına ve 

kuraklıktan etkilendiği bildirildi. 

Suyla ilgili afetlerin insanlar ve topluluklar üzerindeki sosyal etkisinin özellikle nüfusun 

en yoksul ve savunmasız kesimleri için çarpıcı olabileceğine işaret edilen raporda, bu 

afetlere maruz kalma ve kırılganlık seviyelerinin de konuma ve gelirlere bağlı olarak 

ülkeler arasında büyük farklılıklar gösterebileceği aktarıldı. 

Raporda, su riskinin dünya genelinde eşit olmayan bir şekilde yayıldığına dikkat 

çekilerek, kayıpların bir bölgenin mevcut altyapısının durumu, yerel coğrafi ve iklim 

özellikleri, baskın endüstriler, yerel önleme sistemleri, mevcut hükümet politikaları 

gibi faktörlere bağlı olarak ülkeye ve hatta bölgeye göre değiştiği kaydedildi. 

Filipinler'de 2050'ye kadar gayrisafi yurtiçi hasılada (GSYH) ortalama yıllık yüzde 

0,7'lik kaybın yaşanmasının beklendiği belirtilen raporda, bu oranın Avustralya için 

yüzde 0,6, ABD için yüzde 0,5, Çin ve Kanada için yüzde 0,2, İngiltere ve Birleşik 

Arap Emirlikleri için yüzde 0,1 olduğu bildirildi. 
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Dövizden dönüşüm hedefine tüzeller 

de dahil oldu, ilave ZK için aralık 

genişletildi 
Merkez Bankası, dövizden TL'ye dönüşüm hedefine yönelik yeni bir 

düzenlemeye gitti. Daha önce bireysel hesapları kapsayan dövizden 

TL'ye dönüşümde belli oranı yakalama şartına tüzel kişi ve şirket 

hesapları da dahil edildi. Oranı tutturamayan bankalara ilave zorunlu 

karşılık yükümlülüğünde aralık da genişletildi. 

 
Şebnem TURHAN 

Merkez Bankası bankaların döviz hesaplarından TL’ye dönüşüm için belirlenen oranı 

tutturamayan bankalara ilave zorunlu karşılık yükümlülüğünde aralığı genişletti. Daha 

önce dönüşüm oranı yüzde 5’in altında kalan bankalar ilave 5 puan dönüşüm oranı 

yüzde 5-10 arası olan bankalar ilave yüzde 3 zorunlu karşılık tesis ediyordu. Artık 

dönüşüm hedefi yüzde 10’un altında kalan bankalar yüzde 5, yüzde 10-20 arasında 

olan bankalar yüzde 3 ilave zorunlu karşılık ayıracak. 

Ayrıca daha önce sadece bireysel hesapları kapsayan dövizden TL'ye dönüşümde 

belli oranı yakalama şartı, tüzel kişi ve şirket hesapları için de geçerli oldu. 

Mevcut uygulamada bankalara ilave YP zorunlu karşılık oranı sadece gerçek kişi 

dönüşüm oranına göre uygulanmakta iken gerçek kişi dönüşüm oranı yüzde 5’in 

altında olan bankalar ilave 5 puan, yüzde 5-10 arasında olan bankalar ilave 3 puan 

YP zorunlu karşılık tesis etmekteydi. 



31.08.2022 

16 

 

Resmi Gazete’de yayımlanan Merkez Bankası değişiklikle gerçek kişi dönüşüm 

oranının yanı sıra tüzel kişi dönüşüm oranı da hedef koşul olarak eklendi. 

Söz konusu düzenleme değişikliği 2 Eylül 2022 hesaplama tarihi itibarıyla geçerli 

olacak ve mevduat/katılım bankaları düzenleme değişikliği kapsamında tesislerine 16 

Eylül 2022 tarihinde başlayacak. 

Liralaşma stratejisi çerçevesinde Merkez Bankası döviz mevduatları hesapları için 

belirlenen ilave zorunlu karşılık oranlarında farklılaşmaya gitmişti. Bu düzenleme ilk 

olarak 27 Mayıs 2022 hesaplama tarihi ve 10 Haziran 2022 tesis tarihinden itibaren 

geçerli olmuştu. 

Merkez Bankası 2022/25 sayılı Zorunlu Karşılıklar Hakkında Tebliğ (Sayı: 

2013/15)’de Değişiklik Yapılmasına Dair Tebliğ ile yabancı para mevduat/katılım 

fonundan vadeli Türk lirası mevduata dönüşümde sektörün geneli mevcut hedeflere 

ulaştığından uygulamanın amaçlanan doğrultuda devamlılığı açısından dönüşüm 

hedef değerlerinin güncellenmesine ve tüzel kişi dönüşüm hedefinin de koşul olarak 

eklenmesine karar verildi. 
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Meclis'te 56 milyar liralık ceza affı 

hazırlığı başlıyor 
Hazırlıkları süren çalışma kapsamında, ödeme güçlüğü içindeki dar gelirli 

kesim ile gençler ve çiftçilerin bazı kamu borçlarının silinmesi 

öngörülüyor. 

 
Canan SAKARYA 

Erken seçim tartışmalarına AK Parti ve MHP’den, “Erken seçim yok. Seçim 

zamanında yapılacak” açıklamaları gelirken, hükümet başta ekonomi olmak üzere 

çeşitli alanlarda yasal düzenlemelere hazırlanıyor. 

Son iki haftada gündeme gelen KYK borçlarının faizinin silinmesi ve dar gelirlilerin 

elektrik, su gibi borçları kaynaklı icra dosyalarının kaldırılmasına ilişkin iki düzenleme 

torba yasada yer alacak. Bu iki düzenleme ile kamunun toplam vazgeçtiği gelir, 

bugünkü haliyle 56 milyar lirayı buluyor. 

2023 seçimleri için geri sayım sürerken, seçim öncesi yapılacak yasal 

düzenlemelerde, dar gelirliler, gençler, çiftçiler gibi geniş kitleleri doğrudan ilgilendiren 

alanlar dikkat çekiyor. Meclis’in çalışmalarına başlayacağı 1 Ekim’e kadar 

hazırlıkların yapılması ve bazı alanlarda kanun gerektiren düzenlemelerin bir 

bölümünün torba teklifle Meclis’e sunulması bekleniyor. 2023 bütçe mesaisi 

başlamadan Ekim ayında milyonları ilgilendiren bir dizi düzenlemenin torba yasayla 

hayata geçirilmesi planlanıyor. 

https://www.dunya.com/ekonomi
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Kredi affı 26 milyar lira 

İlk etapta Meclise gelmesi beklenen düzenlemeler arasında öğrenim kredileri 

bulunuyor. Son 11 yılda 7 kez yapılandırılan KYK öğrenim kredilerinin geri 

ödemelerinde yeni bir adım daha atılacak. Cumhurbaşkanı tarafından KYK öğrenim 

kredilerinin geri ödemelerinde enflasyon farkı veya faiz uygulaması olmaksızın 

sadece alınan anaparanın geri ödenmesini şeklinde açıklanan düzenleme kanunla 

yapılacak. Cumhurbaşkanının öğrenim kredisi alan 3 milyon 157 bin gencin 

bulunduğunu ve 26 milyar liralık yükün kaldırılacağını, önümüzdeki yıldan itibaren 

kredi ödemesi başlayacak öğrencilerin artık sadece aldıkları kredi miktarından 

sorumlu olacaklarını açıklamıştı. Buna ilişkin kanun düzenlemesi sonbaharda torba 

yasayla gelecek. Öğrencileri ilgilendiren bir diğer düzenlemeyi intörn hekim ve diş 

hekimlerine asgari ücret tutarı kadar ödeme yapılması oluşturuyor. Sağlık Bakanı 

Fahrettin Koca bu ödemenin yapılabilmesi için yasal düzenlemeye ihtiyaç bulunduğu 

belirterek, Meclisin açılacağı 1 Ekim’e işaret etti. Bu okullardaki son sınıf öğrenciler, 

ödeme için Meclis’ten çıkacak yasayı bekliyor. 

30 milyar liralık icra ve haciz kalkacak 

Hükümetin üzerinde çalıştığı Hazine ve Maliye Bakanı Nureddin Nebati’nin 

duyurduğu dar gelirlilere dönük destek paketi için de yasal düzenleme gerekiyor. 

Hazırlanan paketle yaklaşık 6 milyon dar gelirli vatandaşın 15 Ağustos öncesine ait 

icra ve haciz işlemi başlatılmış 30 milyar lira tutarındaki borçları silinecek. Adalet, 

Hazine ve Maliye, Enerji ve Tabii Kaynaklar ile Ulaştırma ve Altyapı Bakanlıkları’nın 

ortak çalışma yürüttüğü destek paketi, yeni yasama döneminin başlayacağı 1 

Ekim’de Meclise sunulmuş olacak, komisyon ve genel kurul süreçleri hızla 

tamamlanarak yürürlüğe konulacak. 

Enflasyon düzenlemesi için istişare süreci 

2023 sonuna ertelenen enflasyon düzeltmesi uygulamasının öne çekilmesi için iş 

dünyasından gelen talepler de ekonomi yönetiminin gündeminde. Geçtiğimiz 

günlerde Hazine ve Maliye Bakanı Nureddin Nebati’yi ziyaret eden Ankara Ticaret 

Odası (ATO) Başkanı Gürsel Baran enflasyon nedeniyle işletmelerin sermayeleri 

eridiği halde sürekli kar ediyor gibi göründüğünü belirterek, bu süreçte, işletmeler için 

enflasyon muhasebesinin zorunluluk halini aldığını söyledi. Hazine ve Maliye Bakanı 

Nureddin Nebati ise reel sektörün sıkıntı yaşamasını istemediklerini, bu nedenle 

görüş alarak karar verdikleri söyledi. Bakan Nebati’nin bu açıklaması enflasyon 

düzenlemesinde yeni bir adım atılabileceğinin işareti olarak değerlendirildi. Enflasyon 

düzeltmesini öne çekilmesi için kanun değişikliği gerekiyor. 

Arabuluculukta kapsam genişliyor 

İşçi-işveren, ticari uyuşmazlıklarda uygulanan arabuluculuğun kapsamının ev sahibi-

kiracı arasındaki kira anlaşmazlıklarını da kapsayacak şekilde genişletilmesi için de 

yasal düzenleme gerekiyor. Adalet Bakanı Bekir Bozdağ, kira, kat mülkiyeti ve 

komşuluk hukukundan kaynaklı uyuşmazlıkların arabuluculuğun konusu haline 

getirileceğini, bu ihtilafların kısa sürede ve daha az masrafla çözüme 

https://www.dunya.com/konu/asgari-ucret
https://www.dunya.com/sektorler/enerji
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kavuşturulacağını düzenlemenin Meclis açıldığında gündeme geleceğini açıklamıştı. 

Kira, kat mülkiyeti ve komşuluk hukukundan kaynaklı uyuşmazlıklarda zorunlu hale 

getirilecek arabuluculukla, yılda yaklaşık 64 bin dosyanın mahkemelere gitmeden 

çözüme kavuşturulması hedefleniyor. 

Fiyat İstikrar Komitesi'ne yasal düzenleme 

Anayasa Mahkemesi’nin Fiyat İstikrar Komitesi’nin kurulmasına ilişkin 

Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi’ni iptal etmesinin ardından bu konuda da yasayla 

yeni bir düzenlemeye gidilecek. Ekim ay1nda Meclis in açılmasıyla birlikte sunulması 

beklenen yasa teklifi nde bununla ilgili bir maddenin yer alması bekleniyor. CHP, 

Kararnamenin anayasa aykırı olduğunu belirterek, AYM’ye başvurmuştu. AYM, oy 

çokluğu ile anayasaya aykırılık kararı vererek, iptal etti. İptal gerekçesinde “kanunla 

düzenlenmesi gereken konularda Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi çıkarılamaz” 

denildi. 

  

Meclis açılınca atılacak 5 adım 

■ Ev sahibi-kiracı uyuşmazlıkları arabulucuya gidecek 

■ Enflasyon düzeltmesi yeniden gündeme gelecek 

■ KYK borçlarının faizi silinecek 

■ Dar gelirlilerin elektrik su faturası kaynaklı icra dosyaları silinecek 

■ Fiyat İstikrar Komitesi için yasal düzenleme yapılacak 
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Dış ticaret açığı temmuzda 10.7 

milyar dolar 
Türkiye'nin ticaret açığı temmuzda yüzde 147 artarak 10 milyar 690 

milyon dolara yükseldi. 7 aylık dış ticaret açığı ise 62 milyar 177 milyon 

dolara ulaştı. 

 
Türkiye İstatistik Kurumu ile Ticaret Bakanlığı iş birliğiyle genel ticaret sistemi 

kapsamında üretilen geçici dış ticaret verilerine göre; ihracat 2022 yılı Temmuz 

ayında, bir önceki yılın aynı ayına göre yüzde 13,4 artarak 18 milyar 551 milyon 

dolar, ithalat yüzde 41,4 artarak 29 milyar 240 milyon dolar olarak gerçekleşti. 

Temmuz ayında dış ticaret açığı bir önceki yılın aynı ayına göre yüzde 147 artarak 4 

milyar 329 milyon dolardan, 10 milyar 690 milyon dolara yükseldi. İhracatın ithalatı 

karşılama oranı 2021 Temmuz ayında yüzde 79,1 iken, 2022 Temmuz ayında yüzde 

63,4'e geriledi. 

Çekirdek açık 2.9 milyar dolar 

Enerji ürünleri ve parasal olmayan altın hariç ihracat, 2022 Temmuz ayında yüzde 

7,4 artarak 15 milyar 665 milyon dolardan, 16 milyar 820 milyon dolara yükseldi. 

Temmuz ayında enerji ürünleri ve parasal olmayan altın hariç ithalat yüzde 19,3 

artarak 16 milyar 560 milyon dolardan, 19 milyar 763 milyon dolara yükseldi. Enerji 

ürünleri ve parasal olmayan altın hariç dış ticaret açığı Temmuz ayında 2 milyar 943 

milyon dolar olarak gerçekleşti. Dış ticaret hacmi yüzde 13,5 artarak 36 milyar 582 

milyon dolar olarak gerçekleşti. Söz konusu ayda enerji ve altın hariç ihracatın ithalatı 

karşılama oranı yüzde 85,1 oldu. 

https://www.dunya.com/sektorler/enerji
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7 aylık ticaret açığı yüzde 144 arttı 

Genel ticaret sistemine göre ihracat 2022 yılı Ocak-Temmuz döneminde bir önceki 

yılın aynı dönemine göre yüzde 19,1 artarak 144 milyar 331 milyon dolar, ithalat 

yüzde 40,7 artarak 206 milyar 508 milyon dolar olarak gerçekleşti. Ocak-Temmuz 

döneminde dış ticaret açığı yüzde 143,7 artarak 25 milyar 510 milyon dolardan, 62 

milyar 177 milyon dolara yükseldi. İhracatın ithalatı karşılama oranı 2021 Ocak-

Temmuz döneminde yüzde 82,6 iken, 2022 yılının aynı döneminde yüzde 69,9'a 

geriledi.  

  

https://www.dunya.com/finans/doviz/USD-TRL/amerikan-dolari-turk-lirasi
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Enerjide temmuz faturası 7.7 milyar 

dolar 
Enerji ithalatı faturası temmuzda yıllık bazda yüzde 95,7 arttı. 

 
Türkiye'nin enerji ithalatı için ödediği tutar, temmuzda geçen yılın aynı ayına göre 

yüzde 95,7 artarak 7 milyar 746 milyon 140 bin dolara yükseldi. 

Türkiye İstatistik Kurumu ile Ticaret Bakanlığı tarafından oluşturulan geçici dış ticaret 

istatistiklerine göre, temmuzda Türkiye'nin ithalatı geçen yılın aynı ayına göre yüzde 

41,4 artarak 29 milyar 240 milyon dolar oldu. 

Bu tutarın 7 milyar 746 milyon 140 bin dolarlık kısmını, enerji ithalatı olarak özetlenen 

"mineral yakıtlar, mineral yağlar ve bunların damıtılmasından elde edilen ürünler, 

bitümenli maddeler, mineral mumlar" oluşturdu. 

Geçen yılın temmuz ayında bu rakam 3 milyar 958 milyon 89 bin dolar olarak 

kayıtlara geçmişti. Söz konusu dönemde, ekonomik aktivitelerdeki canlanma, sanayi 

üretimindeki artış ve küresel piyasalarda enerji fiyatlarının yükselmesiyle ülkede 

ithalat faturası da arttı. 

Öte yandan, ham petrol ithalatı temmuzda geçen yılın aynı ayına göre yüzde 0,4 

azalarak 2 milyon 993 bin 844 tona geriledi. 

 

  

https://www.dunya.com/sektorler/enerji
https://www.dunya.com/finans/doviz/USD-TRL/amerikan-dolari-turk-lirasi
https://www.dunya.com/finans/petrol/brent-petrol
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Cumhurbaşkanı Erdoğan: Yunanistan, 

dengimiz ve muhatabımız değil 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, "Yunanistan, bizim ne siyasi ne 

ekonomik ne de askeri olarak dengimiz ve muhatabımız değildir." dedi. 

 
Cumhurbaşkanlığı Külliyesi'nde düzenlenen 30 Ağustos Zafer Bayramı Konseri'ne 

katılan Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, gündeme ilişkin açıklamalarda 

bulundu. 

Bir asır önce kendi halklarını ve ülkelerini felakete sürükleyen Yunanistanlı 

siyasetçilerin maalesef bugün de aynı yanlışta ısrar ettiklerini gördüklerini anlatan 

Erdoğan, şöyle devam etti: "Hep söylediğimiz gibi Yunanistan, bizim ne siyasi ne 

ekonomik ne de askeri olarak dengimiz ve muhatabımız değildir. Tıpkı bir asır önce 

olduğu gibi bugün de Yunanistan'ı kullanarak, ülkemizin vaktini ve enerjisini boşa 

harcatmaya çalışanların asıl niyetlerini biliyoruz. Son günlerde yaşanan gelişmeler, 

bu gerçeği inkarı mümkün olmayan bir açıklıkta herkesin önüne sermiştir. Bilindiği 

gibi Ege'de uluslararası hava sahasında NATO görevi icra eden F-16 uçaklarımıza, 

Yunanistan'ın Girit Adası'na konuşlandırdığı Rus menşeli S-300 Hava Füze 

Sistemleri tarafından radar kilidi atılmıştır. Bir ülke uçağına radar kilidi atılması 

düşmanca bir davranıştır. Hele bu uçak NATO görevi icra ediyorsa bu düşmanlık 

doğrudan tüm üyeleriyle NATO'ya yapılmış demektir. Yunanistan hava sahamızı ihlal 

ve uçaklarımızı tacizle başlayan hasmane tavırlarını S-300 radar kilidi atma 

seviyesine çıkartarak, aslında bize değil, NATO'ya ve müttefiklere meydan 

okumuştur, o kabiliyeti ve gücü varsa." 
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"Biz F-35'lerle S-400'leri asla aynı sistemde kullanmayacaktık" 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, NATO'nun en büyük gücü ABD'nin, Türkiye'nin tamamen 

kendi güvenlik ihtiyaçları için olduğunu defaatle ifade ettiği S-400 sistemleri almasını, 

güya kendi uçaklarına tehdit olarak gördüğünü belirterek, şunları aktardı: "Bu 

adımımız peşinatını ödediğimiz F-35 uçaklarının verilmemesinden her alanda 

savunma sanayi ürünlerine ve hatta daha ötesine geçen ambargolara maruz 

bırakılmaya varan fiili eylemlerle karşılanmıştı. Şimdi aynı Amerika'nın Yunanistan'ın 

bir NATO hava gücüne karşı S-300 sistemlerini harekete geçirilmesine nasıl cevap 

vereceğini merakla bekliyoruz. Üstelik Amerika, bize vermediği F-35'leri Yunanistan'a 

ikram ederek Rus hava savunma sistemlerinin güya gözü gibi sakındığı bu uçaklarla 

aynı çuvala girmesinin yolunu kendi eliyle açmıştır. Biz tedarikçi ülkeye sözümüz 

gereği F-35'lerle S-400'leri asla aynı sistemde kullanmayacaktık, kullanmazdık. Ama 

hiçbir hukuki, ahlaki, insani sınır tanımayan Yunanistan'ın bu pervasızlığı 

yapacağından kimsenin şüphesi olmasın." 
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Orta Vadeli Program hazır 
Ekonomi Koordinasyon Kurulu (EKK) toplantısında, Orta Vadeli 

Program'a (OVP) son hali verildi.  

 
Cumhurbaşkanı Yardımcısı Fuat Oktay başkanlığındaki Ekonomi Koordinasyon 

Kurulu (EKK) toplantısında, küresel ekonomideki eğilimler ve yurt içindeki ekonomik-

finansal gelişmeler bağlamında mevcut görünüm ile gelecek dönem beklentilerin ele 

alındığı ve Orta Vadeli Program'da (OVP) yer alan politikaların üzerinde detaylı 

şekilde durulduğu bildirildi. 

Cumhurbaşkanlığı Külliyesi'nde gerçekleştirilen toplantıya, Çalışma ve Sosyal 

Güvenlik Bakanı Vedat Bilgin, Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanı Fatih Dönmez, 

Hazine ve Maliye Bakanı Nureddin Nebati, Tarım ve Orman Bakanı Vahit Kirişci, 

Ticaret Bakanı Mehmet Muş, Cumhurbaşkanlığı Strateji ve Bütçe Başkanı İbrahim 

Şenel ile ilgili kurum ve kuruluşların temsilcileri katıldı. 

Toplantının ardından yapılan yazılı açıklamada, küresel ekonomideki eğilimler ve yurt 

içindeki ekonomik-finansal gelişmeler bağlamında mevcut görünüm ile gelecek 

dönem beklentilerinin ele alındığı belirtildi. 

Kurul üyelerince 2023-2025 dönemini kapsayan OVP'deki makroekonomik çerçeveye 

ve bütçe büyüklüklerine ilişkin değerlendirmelerde bulunulduğu ve OVP'de yer alan 

politikaların üzerinde detaylı şekilde durulduğu bilgisine yer verildi. 

Toplantıda, OVP kapsamında, önceki yıllarda olduğu gibi mali disiplini esas alan 

yaklaşımın taviz verilmeden takip edilmesi ve Türkiye ekonomisini üretim-istihdam-

yatırım-ihracat-cari fazla ekseninde hızlı şekilde büyütme hedefi doğrultusunda, 

https://www.dunya.com/ekonomi
https://www.dunya.com/sektorler/tarim
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teknolojiye dayalı üretim yönündeki iradenin sürdürülmesi konularının gündeme 

getirildiği belirtildi. 

Yüksek düzeyde üretimin sonucunda ortaya çıkacak refahtan, tüm vatandaşların 

daha adil bir biçimde pay alabilecekleri politika mekanizmalarına OVP'de yer 

verilmesi üzerinde durulurken, iklim değişikliğiyle mücadele kapsamında, orta vadede 

yeşil dönüşüme yönelik atılacak politika adımlarının öncelendirilmesi konusunun da 

ele alındığı bildirildi. 

Açıklamada, şunlar kaydedildi: 

"Toplantıda ayrıca, OVP'de yer alan makro projeksiyonlara Sayın 

Cumhurbaşkanımıza arz edilmek üzere son hali verilmiştir. Kurulda, OVP'nin 

Kanunda öngörülen takvime uygun şekilde tamamlanarak uygulamaya alınmasına 

yönelik planlama yapılmıştır. 

Bu vesileyle, Orta Vadeli Program ve onunla başlayan bütçe sürecimizin ülkemize 

hayırlı olmasını diliyor ve milletimizin bağımsızlığının önemli simgelerinden biri olan 

30 Ağustos Zafer Bayramımızı kutluyoruz." 
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Batırılan Tarım Kredi Marketler’i… 

Çiftçinin parasıyla kurtardılar! 
Bir yıl içinde borca batık duruma düşen Tarım Kredi Marketler’i iflastan kurtarmak için 

Merkez Birliği’nden yani çiftçinin kasasından tam 434 milyon lira para aktarıldığı 

ortaya çıktı. 

 

Sadettin İnan  

 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın market projesi iflasın eşiğinden döndü! 

Yaptığı zarardan dolayı sermayesinin tamamını kaybederek bir yıl içinde borca batık 

duruma düşen Tarım Kredi Marketler’i kurtarmak için Merkez Birliği’nden yani çiftçinin 

kasasından 434 milyon lira aktarıldığı ortaya çıktı. Tarım Kredi Market şirket yönetim 

kurulu, borca batık durumuna düşen şirketi kurtarmak için Haziran ayında olağanüstü 

toplantı yaparak sermaye artırımına gitti. Şirket yönetim kurulu acilen bu kararı 

almamış olsaydı Türk Ticaret Kanunu’na göre Tarım Kredi Marketler, kendiliğinden 

feshedilmiş olacaktı. 

https://www.milligazete.com.tr/haberleri/tayyip-erdogan
https://www.milligazete.com.tr/haberleri/lira
https://static.daktilo.com/sites/71/uploads/2022/08/30/batirilan-tarim-kredi-marketleri-ciftcinin-parasiyla-kurtardilar.jpg
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İFLASIN EŞİĞİNE SÜRÜKLÜYOR! 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, mazot, gübre, ilaç gibi tarımsal girdilerdeki fahiş fiyat 

artışlarını görmezlikten gelerek gıda fiyatlarını Tarım Kredi Marketler eliyle 

düşürmeye çalışması, Türkiye’nin en köklü çiftçi kuruluşu olan Tarım Kredi 

Kooperatifleri’ni büyük bir iflasın eşiğine sürüklüyor. Hazine’den hiçbir kaynak 

aktarılmadan tamamen çiftçinin öz sermayesi ile kurulan marketlerin, vatandaşa ucuz 

gıda konusunda hiçbir faydası olmazken, çiftçinin de sonunu hazırlıyor. 

MARKETLERİN ZARARI ÇİFTÇİDEN! 

Hazine garantili yol, köprü, hastanelere, kamuoyunda 5’li çete olarak tabir edilen 

inşaat firmalarına devletin bütçesinden ciddi bir kaynak transferi yapılırken, 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın büyük önem verdiği market projesine Hazine’den tek bir 

kuruş kaynak ödenmeyerek, ucuz gıda için kurulduğu iddia edilen marketlerin 

zararının ve kurulum maliyetlerinin tamamen çiftçinin öz sermayesi üzerinden 

karşılanması, hükümetin ‘ucuz gıda’, ‘üretim’ ve ‘çiftçi’ konusundaki samimiyetsizliğini 

de gözler önüne seriyor. 

https://www.milligazete.com.tr/haberleri/cumhurbaskani-erdogan
https://www.milligazete.com.tr/sites/71/uploads/2022/08/30/ftcinin-parasiyla-kurtardilar-1.jpeg?
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SERMAYE ARTIŞI BİLE YETERLİ GÖRÜLMEDİ! 

2020 yılının sonunda ürün tedarik ve market ayağı ikiye ayrılarak kurulan Tarım Kredi 

Marketler, başlangıçta 2,5 milyon lira sermaye ile kurulmuştu. Tarım Kredi 

Marketler’in sermayesi 2021 yılında ise 10 milyon liraya çıkarılırken, 29 Kasım 2021 

yılında şirket yönetim kurulu sermayenin 140 milyon lira daha artırılarak 150 milyon 

liraya çıkarılmasına karar veriyor. Ancak Ankara Ticaret Odası Ticaret Sicil 

Müdürlüğü, şirketin borca batık duruma düşmesinden dolayı sermayenin 150 milyon 

liraya çıkarılması ile ilgili kararda gerekli tadil değişikliğini kabul etmedi. 

ZARAR, SERMAYE ARTIŞI İLE KAPATILDI! 

Bunun üzerine şirket yönetim kurulu, 17 Haziran 2022’de acilen toplanarak, eş 

zamanlı olarak iki karar birden almak zorunda kaldı. Önce sermaye 10 milyon liradan 

444 milyon liraya çıkarıldı. 2021 yılı zararı olan 249 milyon lira ise artırılan 

sermayeden mahsup edildi. 2021 zararı artırılan sermayeden düşüldüğü için kasaya 

434 milyon lira kaynak konulmasına rağmen Tarım Kredi Marketler’in sermayesi 200 

milyon liraya düştü. 

KANUNA GÖRE İFLAS ANLAMINA GELİYOR! 

Vatandaşa ucuz gıda temin etmek iddiasıyla kurulan ve kuruluşunun üzerinden 

henüz 2 yıl bile geçmeden, Tarım Kredi Marketler’in ‘borca batık’ duruma düştüğü 

ortaya çıktı. Borca batıklık kavramının hukuken karşılığı; ‘bir ticari işletmenin 

varlıklarının borçlarını karşılayamaması’ anlamına gelirken, bu durum Türk Ticaret 

Kanunu’na göre şirketler için ‘borç ödemeden aciz haline’ gelmekten daha tehlikeli 

görülüyor. ‘Borç ödemeden aciz haline düşmede’ en azından şirketlerin borçlarını 

ödeyebilme yeteneği bulunurken, borca batıklık durumunda ise şirketin varlıklarının 

https://www.milligazete.com.tr/haberleri/ankara
https://www.milligazete.com.tr/sites/71/uploads/2022/08/30/ftcinin-parasiyla-kurtardilar-2.jpeg?
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tamamen paraya çevrilmesi halinde bile alacaklılara borcunu ödeyememe durumunu 

anlatıyor. 

TARIM KREDİ MARKETLER KENDİ KENDİNİ FESHETMİŞ OLACAKTI! 

Şirket yönetimi 17 Haziran’daki olağanüstü toplantı yaparak Tarım Kredi 

Kooperatifleri’nden 434 milyon lira kaynak aktarılmamış olsaydı, Türk Ticaret 

Kanunu’na göre, Tarım Kredi Marketler feshedilmiş olacaktı. Tarım Kredi 

Marketler’deki zararın ve kötü yönetimin faturası çiftçiye kesilerek, Merkez 

Birliği’nden elde edilen kaynakla kapatılmış olması, Tarım Kredi Marketler’in de 

kimlere hizmet ettiğini gözler önüne serdi. 

ÇİFTÇİNİN KASASINDAN 434 MİLYON LİRA KAYNAK AKTARILDI!  

Tarım Kredi Marketler, 2021 yılında 249 milyon lira zarar ederken, bu zararın da 120 

milyon lirası faaliyet giderlerinden, 129 milyon lirası ise faiz giderlerinden 

kaynaklanmıştı. 249 milyon lira zarardan dolayı şirket sermayesini tamamen 

kaybederken, 150 milyon liralık sermaye artışı da yeterli görülmedi. Bunun üzerine 

Tarım Kredi Kooperatifleri, Merkez Birliği’nden yani çiftçinin kasasından Tarım Kredi 

Marketler’e tam 434 milyon lira kaynak aktarıldı. Aktarılan 434 milyon lira kaynak ile 

önce 2021 yılı zararı olan 249 milyon lira kapatıldı, şirketin sermayesi de 10 milyon 

liradan 200 milyon liraya çıkarıldı. 

YENİ KURULACAK 1.600 MARKET HANGİ SERMAYE İLE KURULACAK? 

Diğer yandan mevcut durumda Tarım Kredi’nin 1.400 marketi bulunurken, 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, market sayısının yakın zamanda 3 bine çıkarılacağını 

açıkladı. Yeni kurulacak 1.600 market için Tarım Kredi Marketler’in yeterli sermayesi 

bulunmazken, bu marketler tamamen bankalardan yüzde 35, 40 faizle kullanılacak 

finansmanla kurulacak. Yüzde 35-40 faizli kredi ile kurulacak marketlerle gıda 

fiyatlarının nasıl düşürüleceği merak edilirken, buradaki zarar da yine Merkez 

Birliği’nden yani çiftçinin kasasından karşılanacak. Cumhurbaşkanı Erdoğan, ucuz 

gıda satılması ve market sayısının artırılması için Tarım Kredi Kooperatifleri’ne 

talimat verirken, yapılan zararın karşılanması ve yeni kurulacak marketler için 

Hazine’den tek bir kuruş kaynak aktarılmayarak, bütün maliyet ve zararın çiftçinin öz 

kaynağından karşılanması manidar bulunuyor. 

ÇİFTÇİNİN ÜRETİMİNE BÜYÜK BİR DARBE VURULUYOR! 

Bilindiği üzere Tarım Kredi Kooperatifleri’nin öncelikli görevi, çiftçi ortaklarına öz 

sermayesini kullanarak uygun şartlarda girdi temin etmektir. Bu girdi temininde 

kullanılacak olan öz sermayenin, Tarım Kredi Marketler’e transfer edilmesi, çiftçiye 

daha az kredi kullandırılması anlamına geliyor. Çiftçiye kullandırılacak kredi 

miktarının düşmesi de doğrudan üretimi olumsuz etkileyecek. Yani hükümet, bir 

taraftan ekonomide yaşanan krizin bir sonucu olarak artan gıda fiyatlarını çiftçinin öz 

sermayesini kullanarak üstünü örtmeye çalışırken, diğer taraftan da üretime büyük bir 

darbe vuruyor. 
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Son dakika: Rusya Kuzey Akım üzerinden 

Almanya'ya gaz sevkiyatını durdurdu 

 

AFP'de yer alan son dakika gelişmesine göre, Rusya, Kuzey Akım Boru Hattı 

üzerinden Almanya'ya gaz sevkiyatını durdurdu. 

Rusya'nın Ukrayna'ya başlattığı savaş ile başlayan enerji krizi Avrupa'yı derinden 

etkilemeye devam ediyor. 

Bu sabah itibari ile Rusya Kuzey Akım Boru Hattı üzerinden Almanya'ya gaz 

sevkiyatını durdurdu. 

AFP bu gelişmeyi 'acil' kodu ile abonelerine duyururken Rus TASS Haber Ajansı 

kesintinin planlı olduğunu ve 3 gün süreceğini yazdı. 

Söz konusu habere göre, Gazprom daha önce Kuzey Akım üzerinden gaz 

pompalamanın 31 Ağustos Moskova saatiyle 04:00'ten 3 Eylül'de Moskova saatiyle 

04:00'e kadar durdurulacağını bildirmişti. 

Gazprom söz konusu adımın bakım çalışmaları için atıldığının altını çizdi. 

Rus şirket kompresör istasyonundaki üç günlük bakım çalışmasının 'gerekli' olduğunu 

ve 'her 1000 saatlik çalışmadan sonra' yapılması gerektiğini belirtti. 

Almanya'nın enerji piyasasını düzenleyen kurumu Bundesnetzagentur'un (BNetzA) 

Başkanı Klaus Müller, Rusya'nın gaz tedarikini tamamen kesmesi durumunda 
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ülkedeki gaz depolama tesislerinin talebi en fazla 2.5 ay karşılayabileceğini 

duyurmuştu. 

Doğal Gaz ithalatının yarısı için Rusya'ya bağımlı olan Almanya bir süredir bu hattan 

sadece yüzde 20 oranında gaz temin edebiliyordu. 

Gazprom Export, Nisan ayında tedarik ettiği doğal gaz için ruble ile ödeme yapmayı 

reddeden GasTerra'ya doğal gaz akışının askıya alınacağını bildirmişti. 

GasTerra ise ruble ödemeleri ile ilgili yaptığı açıklamada, Gazprom’un Rus doğal gazı 

için öngördüğü ödeme yükümlülüklerinin yerine getirilmeyeceğini belirtmişti. 

Gazprom daha önce ruble ile ödeme yapmayı reddeden Finlandiya'ya da doğal gaz 

arzını kesmişti. 

 

LİSTEDE HANGİ ÜLKELER VAR? 

Putin’in imzaladığı kararname ile 'dost olmayan ülkeler' listesi geçtiğimiz haftalarda 

resmiyet kazanmıştı. 

Rusya hükümetinin yayınladığı listede ABD, tüm AB ülkeleri yer aldı. 

Ukrayna, Karadağ, İsviçre, Arnavutluk, Andorra, İzlanda, Liechtenstein, Monaco, 

Norveç, San Marino, Kuzey Makedonya’nın yanı sıra Japonya, Güney Kore, 

Avustralya, Mikronezya, Yeni Zelanda, Singapur ve Tayvan da söz konusu listede yer 

aldı. 
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Badem üreticisi Tarım Kredi'nin fiyat 

açıklamasını bekliyor 

 
Ali Ekber YILDIRIM  

31 Ağustos 2022 Çarşamba 

 

Tarıma sektör dışından yatırım yapan girişimcilerin en fazla ilgi gösterdikleri ürünler 

arasında ceviz ve badem ilk sıralarda yer alıyor. Bu nedenle son yıllarda badem ve 

ceviz üretiminde bir artış var. Dikilen ağaç sayısı dikkate alındığında önümüzdeki 

yıllarda üretimin daha da artması bekleniyor. 

Dünyada da badem üretimi artıyor. Birleşmiş Milletler Gıda ve Tarım Örgütü (FAO) 

verilerine göre 2015-2020 döneminde yani 5 yılda dünya badem üretimi yüzde 54 

artarak 4.1 milyon tona ulaştı. 

Aynı dönemde Türkiye'de ise badem üretimi neredeyse yüzde 100 artış kaydetti. 

Tarımsal Ekonomi ve Politika Geliştirme Enstitüsü'nün Ocak 2022'de yayınladığı 

Badem Raporu'nda şu değerlendirmeye yer verildi: "Türkiye 2020 yılı FAO verilerine 

göre 159 bin ton badem üretim miktarı ile dünyada beşinci sırada yer almaktadır. 

Tarım ve Orman Bakanlığı’nın sağlamış olduğu teşvik ve destekler sayesinde son 10 

yılda tesis edilen badem bahçesi alanı 171 bin dekardan 470 bin dekara ulaşmıştır. 

Ayrıca modern badem bahçesi tesis edilecek alanların artmasıyla Türkiye’de badem 

üretimi artış göstererek dış ticarette önemli bir paya sahip olması beklenmektedir. " 

Üretim 5 yılda yüzde 99 arttı 

Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) verilerine göre, 2019/2020 döneminde Türkiye’nin 

bademde yeterlilik derecesi yüzde 78,7 olduğuna dikkat çekilen Raporda: "Tarımsal 

desteklerle birlikte Türkiye’nin badem üretimi yıllar itibarıyla artış eğilimindedir. 

Türkiye’nin 2020 yılı badem üretimi 159 bin ton olup, beş yıl önceye göre yüzde 99, 

on yıl önceye göre ise yüzde 187 oranında artış meydana gelmiştir. TÜİK Bitkisel 

Üretim İstatistikleri’ne göre 2021 yılında badem üretimi yüzde 11,8 oranında artarak 

178 bin ton olarak gerçekleşmiştir." deniliyor. 

TÜİK 2022 Yılı Bitkisel Üretim 1. Tahmini’ne göre Türkiye'nin bu yıl badem üretiminin 

180 bin ton olması bekleniyor. 
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Dünyada en fazla badem üretim alanına sahip ülkeler sıralamasında İspanya yüzde 

33 pay ve 719 bin hektar ile ilk sırada. İkinci sırada 506 bin hektar ile Amerika Birleşik 

Devletleri var. Sonra sırasıyla Fas 209 bin, Tunus 171 bin ve İran 76 bin hektar ile ilk 

5 ülke arasında yer alıyor. Türkiye ise 52 bin hektar ile 9.sırada. 

 

Üretim alanları Adıyaman'da yoğunlaşıyor 

Tarımsal Ekonomi ve Politika Geliştirme Enstitüsü'nün verilerine göre; Türkiye’de 

2020 üretim döneminde 524 bin dekar alanda badem üretimi gerçekleştirildi. Badem 

üretim alanında yüzde 15 paya sahip olan Adıyaman, 78 bin dekar ile en fazla üretim 

alanına sahip il konumunda. Adıyaman’ı 54 bin dekar ile Manisa ve 48 bin dekar ile 

Şanlıurfa takip ediyor.  

Adıyaman alan olarak ilk sırada yer almasına rağmen üretim bakımından Mersin ilk 

sırada. 2020 üretim döneminde 159 bin ton olan badem üretiminin yüzde 18'ini yani 

29 bin tonunu Mersin gerçekleştirdi. Adıyaman 18 bin tonluk üretim ile ikinci sırada, 

10 bin tonluk üretim ile Muğla üçüncü sırada yer aldı. 

İthalat 400 milyon ihracat 72 milyon dolar 

Türkiye’nin badem dış ticaretine gelince, TÜİK verilerine göre 2020/2021 sezonunda 

badem ihracatı 8 bin 190 ton oldu. En fazla ihracat yapılan ülkeler Libya, Irak, Rusya, 

Mısır ve Cezayir. Aynı dönem badem ihracatından elde edilen döviz 72 milyon dolar. 

Türkiye’nin 2020/21 sezonunda badem ithalatı ise ihracatın yaklaşık 4 katı. Toplam 

ithalat 31 bin 688 ton. Bu ithalatın yüzde 58'i Amerika Birleşik Devletleri'nden yapıldı. 

https://www.dunya.com/ekonomi
https://www.dunya.com/finans/doviz
https://i.dunya.com/storage/files/images/2022/08/30/t-KRol.jpg
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Amerika'dan sonra en fazla ithalat yapılan ülkeler ise şöyle sıralanıyor; İran yüzde 20, 

Özbekistan yüzde 12, Avustralya yüzde 6, İspanya yüzde 2. Türkiye’nin aynı dönem 

itibarıyla badem ithalatına ödediği döviz tutarı 400 milyon dolar oldu. 

Badem üreticilerine sağlanan destekler 

Badem için 2021 yılında dekar başına 17 lira mazot ve 8 lira gübre desteği ödemesi 

yapılıyor. Sertifikalı fidan/fide ve standart fidan kullanım desteği kapsamında; 

standart fidanlarda dekar başına 100 lira, sertifikalı fidanla bahçe tesisinde dekar 

başına 400 lira destek veriliyor. 

Bu genel bilgilerden sonra güncel duruma gelince, badem üreticileri hasadın 

başladığı bu günlerde Tarım Kredi Kooperatifi'nin 2022 ürünü badem alım fiyatını 

açıklamasını bekliyor. Piyasadaki diğer alıcılar, tüccar da Tarım Kredi'nin fiyatına 

göre fiyat belirleyerek alım yapacak. 

Üreticilerin en çok şikayet ettiği konu ise hasat döneminde ithal bademle fiyatların 

düşük oluşturulması. Üstelik de ithal bademin önemli bir bölümünün iç badem olarak 

ve kaçak olarak ülkeye sokulduğu iddiası var. 

Hasadın başladığı bugünlerde yaklaşık 7 dolara (125-130 liraya) ithal iç badem 

ülkeye sokuluyor. Bununla da içerde fiyatların düşük oluşması sağlanıyor. 

Hasat başladı fiyat bekleniyor 

Gaziantep'te badem, ceviz, Antep fıstığı ve Siirt fıstığı yetiştiriciliği yapan Halil 

Koçdağ ile bu ürünlere ilişkin son durumu konuştuk. Konumuz badem olduğu için 

özellikle badem ile ilgili anlattıklarını paylaşıyorum. 

Son yıllarda badem üretimi konusunda özellikle Adıyaman'da bir yoğunlaşma 

olduğuna dikkat çeken Halil Koçdağ şunları söyledi: "Köylü yetiştiriciliğinin yanı sıra 5 

bin hatta 8-10 bin dekar büyüklükte yeni plantasyonların kurulduğunu görüyoruz. 

Bademde özellikle Adıyaman öne çıktı. Dikilen ağaçlar henüz döllenmeye yeni yeni 

yatmaya başladı. Gelecek 2-3 senede çok ciddi bir üretim geliyor. Buna göre 

herkesin hazırlıklı olması gerekir. 

Kuru alanda, su verilmeyen yerlerdeki badem hasadı başladı. Sulama yapılan 

yerlerde de Eylül'ün ilk haftasından itibaren hasat başlar. Her hasat döneminde 

olduğu gibi bu yılda ithal badem en önemli sorun. Hasat başlarken ithal bademler, 

genellikle bir sene öncesinin ürünü ama tam hasat zamanı piyasaya sürülerek fiyatın 

düşük oluşması sağlanıyor.  İthalatçılar ucuza bulup pahalıya satma peşinde." 

Maliyetler yüksek verim düşük 

Badem üretiminde ilk 3-4 senenin tarla işgali ile geçtiğini yani 4-5 sene gelir elde 

edilemediğini hatırlatan Koçdağ, "Sürekli para harcıyorsunuz ama ürün yok. Masraf 

yapıyorsunuz ama gelir yok. Bizim için girdi olarak en ön planda gübre ve ilaç var. 

Eğer mekanizasyona geçmediyseniz işçilik çok yüksek. Yüzde 90'nında 

https://www.dunya.com/finans/doviz/USD-TRL/amerikan-dolari-turk-lirasi
https://www.dunya.com/sektorler/tarim


31.08.2022 

36 

 

mekanizasyona geçmemiş bahçeler. Yetişmiş bahçede sürüm çok fazla olmaz. 

İlaçlama yaparken de mazot çok gitmez. Bu nedenle mazot gideri daha azdır. 

Gübre fiyatları gerçekten çok fazla arttı. Üretime baktığımız zaman Amerika’da 

dekara 800 kilo civarında bir ürün alındığı söyleniyor. Avrupa’da 500 -700 kilo. 

Türkiye’de bu 300 kilo civarında. Verim diğer ülkelere göre düşük. Ama maliyetler 

yüksek. En önemli girdilerden birisi gübre. DAP gübresi (18-46) kilosu 20 liraya çıktı. 

Bir dönümde 80 kilo kullanıyoruz. En az 5-6 kez ilaç atılıyor. İki tonluk su tankına ilaç 

katarak attığımızda geçen sene 1500-2 bin lira verirken bu yıl 6 bin liraya çıktı. Mazot 

bizde daha az kullanılır. 

Fiyatları maliyetler değil ithal badem belirliyor. İthal badem aromasıyla tadıyla 

Türkiye’deki bademin önünden bile geçemez. Üstelik genellikle bir yıl öncesinin yani 

bayat ürün olarak ithal ediliyor. Ama ithal bademle piyasayı yönlendirme söz konusu." 

bilgisini verdi. 

Para kazanıyoruz ama yetmiyor               

"Para kazanamıyor muyuz evet para kazanıyoruz. Büyük bir felaket, kriz olmazsa 

mutlaka bir para kazanıyoruz." diyen Halil Koçdağ sözlerini şöyle sürdürdü: 

"Aldığımız parayla hem üretimi sürdürmek zorundayız hem de kendi geçimimizi, 

sosyal yaşamımızı, yaşam standardımızı belli bir seviyede sürdürmek zorundayız. 

Bunların hepsine yetmiyor elbette." 

Tarım Kredi Kooperatifleri'nin son yıllarda fiyat açıkladığına dikkat çeken Koçdağ, 

"Hasat başladı. Üretici fiyat bekliyor. Tarım Kredi Kooperatifleri bir fiyat açıklıyor. Ama 

bu sene henüz açıklamadı. Büyük esnaf da şu anda Tarım Kredi'yi bekliyor. Bu bir 

kaç günde fiyat açıklanır diye bekliyoruz. Tarım Kredi'nin Kahta‘da badem ve fıstık 

kırma, işleme ve paketleme tesisi var. Badem alan büyük ölçekli bir kaç firma var bu 

bölgede. Onlar da henüz fiyat açıklamadı. Tarım Kredi iyi tarım uygulaması ile üretim 

yapan üreticilere yüzde 10 farklı fiyat veriyor. Daha yüksek fiyat veriyor." dedi. 

Barem fiyat uygulaması 

Bu sene beklenti kabuklu badem fiyatının 100 liranın üzerinde olması. Bu 120 lirayı 

bulabilir. Bademde barem fiyat uygulanıyor. Üretici kabuklu bademi iç badem 

randımanına göre satabiliyor. Kabuklu bademin barem fiyatının 100 lira olduğunu 

varsayarsak iç badem oranı 1 kiloda 300 gram ise üreticiye kilosu 30 liradan ödeme 

yapılır. Bu sene baz fiyatın en az 120 lira olması bekleniyor. Baz fiyat kadar 

randımanın belirlenmesi de önemli. Tarım Kredi Kooperatifleri bademi alırken 

içerisinden 1-2 kilo alarak iç badem oranını yani randımanını belirliyor. Randımanın 

yani iç badem oranının tespiti çok önemli çükü bu üreticinin gelirini doğrudan etkiliyor. 

Tarım Kredi Adıyaman Kahta'da tesis kurdu 

Son yıllarda Adıyaman'da badem üretimi ön plana çıkınca Tarım Kredi Kooperatifleri 

2018'de Adıyaman Kahta'da Organize Sanayi Bölgesi'nde bir tesis kurdu. Tesiste 
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badem ve Antep fıstığı işleniyor. Tesiste günlük 10-15 ton badem, 5-6 ton Antep 

fıstığı kırımı yapılıyor. Paketleme ünitesinde paketlenen iç badem ve fıstık Tarım 

Kredi Kooperatif marketlerinde satışa sunuluyor. 

Özetle, Türkiye badem üretiminde doğru bir yola girdi. Üretim alanları genişliyor. 

Üretim artıyor. Çiftçinin para kazanabilmesi için hasat döneminde ithalata, kaçak iç 

badem girişine izin verilmemeli. Tarım Kredi Kooperatifleri hasat öncesi fiyatı 

açıklamalı. Gübre ve ilaç başta olmak üzere artan girdi maliyetleri verilecek 

desteklerle karşılanmalı. Bunlar yapılmazsa badem için son 10 yılda verilen destek, 

yapılan yatırımlar, dikilen ağaçlar, emekler hepsi boşa gider. 
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“Çıkar telefonunu” diyenler işte bu 

azınlık! 

 
Alaattin AKTAŞ  

31 Ağustos 2022 Çarşamba 

 

✔ Cep telefonu ve interneti hala lüks gören zihniyet neyse ki giderek azalıyor. 

✔ Bugün gençlere "Çıkar telefonunu" diyenler, yarın utangaç bir şekilde akıllı 

telefonlarını çıkarıp torunlarıyla görüntülü konuşacak. 

Sokak röportajlarında özellikle gençler ekonomik gidişattan, işsizlikten, yurt 

sorunundan, gelecek kaygısından söz etmeye görsün; hemen lafa karışanlar olur ve 

onların hala ama hala ilk söyledikleri “Çıkar telefonunu”dur. 

“Bak cebinde kaç bin liralık telefon var, ne diye şikayet ediyorsun, durumun 

gayet iyi” dercesine! 

Çünkü bazılarının gözünde akıllı telefon hala lükstür. Ne gerek vardır ki akıllı 

telefona, hatta cep telefonuna! 

ABD’nin 19’uncu Başkanı Rutherford B. Hayes de telefon konusunda yanılmıştı ama 

o tam 145 yıl önceydi. Hayes, 1877’de “Telefon çok büyük bir icat ama bunu kim 

kullanır ki” demişti. 

Şimdi bizde de özellikle yaşı biraz ileri olan amcalar, teyzeler; özellikle de amcalar 

Hayes'in bugünkü versiyonu gibi davranıp gençlerin zenginliğini vurgulamak 

istercesine "Çıkar telefonunu" diyor. 

Aldırmayın gençler! Aldırmayın, bunu söyleyenler çok azınlıkta. 

Hem bunu söylemekteki amaçları akılları sıra sizin zengin olduğunuzu vurgulamaktan 

çok dile getirebilecekleri sağlam bir görüşlerinin olmaması, dağarcıklarında bir şey 

bulunmaması. Hani “En iyi savunma hücumdur” taktiği gibi. Söyleyecek sözü 

olmayanlar böyle yaparak üstünlük kurabileceklerini sanıyor. 
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Ama dedim ya bunlar çok azınlıkta. 

Bunu ben söylemiyorum hem. TÜİK söylüyor... 

TÜİK geçen hafta hanehalkı bilişim teknolojileri kullanım anketinin 2022 sonuçlarını 

açıkladı. Bu anketin her yılın nisan ayında yapıldığını belirtelim. 

TÜİK’in çalışması hem internet kullanımının yaygınlığına ilişkin veriler içeriyor, hem 

de cep telefonu kullanımına ilişkin veriler... 

CEP TELEFONU KULLANMAYAN KALDI MI? 

TÜİK verilerine bakıyoruz; sanki “Çıkar telefonunu” diyenlerin bile arka cebinde o 

çok pahalı olduğu gerekçesiyle adeta zenginlik göstergesi saydıkları telefonlardan 

var gibi... 

Tamam tüm cep telefonları akıllı telefon değil elbette ama yine de bir kere cep 

telefonu yaygınlığı artık sınıra gelmiş dayanmış, ikincisi de internete bağlanmak 

durumunda olanların akıllı telefon kullanmaları kaçınılmaz. 

İnternet kullanımı artık bir zorunluluk haline gelmiş, bu bir türlü anlaşılmıyor, 

anlaşılmak istenmiyor. 

Kaldı ki, cep telefonunu zenginlik ölçüsü olarak görme zihniyetindekilere, bu 

telefonların niye böyle pahalı olduğunu sormak gerekiyor. 

Gerçi bunu sorgulama durumunda olunsa, o duruma, o bilinç düzeyine gelinse hiç 

kimse “Çıkar telefonunu” demez ya... 

TÜİK verilerine dönelim, 16-74 yaş grubundaki nüfusun yüzde 95.8’i cep telefonu 

kullanıyor. Oran erkeklerde yüzde 98’i buluyor. 

Eğitim durumuna göre kullanım oranları daha bir çarpıcı. Doğal olarak eğitim 

düzeyindeki artışla birlikte telefon kullanımı da artıyor ama ilginç olan bir okul 

bitirmeyen her beş kişiden dördünün cebinde telefon bulunması. Beşte dört, yüksek 

sayılabilecek bir oran. Yine söyleyelim, bu telefonların hepsi akıllı telefon değildir ama 

demek ki telefon kullanımı giderek yaygınlaşıyor, ayrıca bu telefonlar zamanla akıllı 

telefona dönüşecek ya da akıllıların payı daha da artacak. 

Üniversite mezunlarının ise yüzde 99.7'si, yani bu durumdakilerin neredeyse tümü 

cep telefonu kullanıyor. 

Cep telefonu kullanımı artık tavana dayanmış, belli ki bu telefonlar bir süre sonra 

tümüyle yenilenecek, akıllıya dönüşecek. Yani bugün “Çıkar telefonunu” diyenler 

de, yarın utana sıkıla akıllı telefonlarını çıkarıp torunlarıyla görüntülü konuşacak. 
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İNTERNET KULLANIMI ON YILDA İKİYE KATLANDI 

“Çıkar telefonunu” diyenler bir anlamda “Sen internete niye bağlanıyorsun” gibi 

bir soru yöneltmiş oluyor. 

Ama bakın internete bağlanmayı dolaylı olarak sorgulamakta olanlar hızla azalıyor. 

TÜİK verilerine göre 2022 yılında hanelerde internete erişim oranı yüzde 94’e 

yükseldi. Bireylerde internet kullanımının oranı ise yüzde 85 düzeyinde. 

Bu oranları kıyaslamalı ki gelişmenin hızını görelim... 

On yıl öncesi, 2012 yılı... Hanelerdeki internete erişim oranı ile bireysel internet 

kullanım oranı aynı düzeyde, yüzde 47. 

On yılda nereden nereye gelmişiz. İnternete bağlanma oranı ve kullanım neredeyse 

ikiye katlanmış. 

İşte o yüzden diyorum ya "Çıkar telefonunu” diyenlerin oranı hızla azalıyor ve 

giderek de azalacak. 

Yüzde 83 düzenli internet kullanıyor 

TÜİK’in 16-74 yaş grubunu kapsayan çalışmasına göre bireylerin yüzde 83’ü düzenli 

olarak internet kullanıyor. Oran erkeklerde yüzde 87, kadınlarda yüzde 79 düzeyinde 

bulunuyor. Günde birkaç kez internete bağlananların oranı da yüzde 69 düzeyinde. 

Bu oran erkeklerde yüzde 73, kadınlarda yüzde 65. 

https://i.dunya.com/storage/files/images/2022/08/30/t-G1Er.jpg
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Abdulkadir Selvi  

Erdoğan’ın seçim hazırlığı 

6’lı masa şimdiye kadar 6 toplantı yaptı. 

Liderler tam 30 kez birbirlerini ziyaret ettiler. Ama ortaya bir cumhurbaşkanı adayı 

çıkaramadılar. Havalarına baksan yarın seçim olsa iktidar olacaklar ama henüz seçim 

hazırlıklarına bile başlamadılar. Oysa Erdoğan şimdiden seçim hazırlıklarına başladı. 

Geçen hafta yapılan sürpriz MYK toplantısı tamamen seçimlere ayrılmıştı. Sürpriz 

diyorum çünkü Cumhurbaşkanı Erdoğan programında olmamasına rağmen 

toplantının yapılmasını istemiş ve beklenenden de uzun sürmüş. Toplantıya katılanlar 

tek tek söz alıp seçimlere ilişkin görüşlerini açıklamışlar. İlk olmasına rağmen verimli 

geçtiği söyleniyor. Bu ilkti ama bundan sonra seçime hazırlık toplantılarının düzenli 

olarak yapılacağı ifade ediliyor. 

MUHALEFETİN REHAVETİ 

Erken seçim mi olur, seçim zamanında mı yapılır orasını bilmem ama bu seçimin öyle 

sıradan bir seçim olmayacağı belli. O nedenle AK Parti’nin seçimlere doğru bir strateji 

ile hazırlanması gerekiyor. Hata yapma lüksü yoktur. Muhalefetin ise nasıl olsa bu 

ekonomi AK Parti’yi götürür, biz de iktidar oluruz havasından bir an önce çıkması 

gerekiyor. Millet şimdi iktidarı da muhalefeti de izliyor, not alıyor. Seçim günü ise 

gereğini yapacak. 

STRATEJİ EKİBİ 

Kamuoyuna çok yansımadı ama AK Parti bir süre önce strateji ekibi oluşturdu. Yeni 

politikalar üretmek adına olumlu bir adımdı. AK Parti yaptığı reformlarla hem kendi 

önünü açan hem Türkiye’nin vesayet sisteminden kurtulmasını sağlayan bir parti. 

Yeni politikaların üretilmesi için bir think tank gibi çalışması gerekiyor. 

ERKEN SEÇİM VAR MI 
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Hem Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın hem Bahçeli’nin, “Erken seçim yok. Seçimler 

zamanında yapılacak” açıklamalarından sonra erken seçim iddiasında bulunmak 

doğru değil. Ama Erdoğan’ın seçim gündemiyle MYK’yı toplamasının da bir anlamı 

olması lazım. İki ihtimal var. 

1- Erdoğan nabız yokluyor. 

2- Seçim hazırlıklarına önceden başladı. 

AK Parti kulislerinden edindiğim izlenim, erken seçim olmadığı yönünde. Ha 

muhalefeti dağınık görüp baskın basanındır der, seçime giderse orasını bilemem. 

Ama yeni çıkan seçim yasasını uygulamak istiyorlar. En fazla 14 Mayıs’ta erkene 

çekilmiş bir seçim olabilir deniliyor. Üniversite sınavları, LGS, Kurban Bayramı derken 

yoğun bir haziran ayı bizi bekliyor. Bu yoğunluğun içine seçimleri sokmamak için belki 

1 ay önceye çekilebilir deniliyor. Erdoğan bazı tarihleri sever. 12 Eylül’de 

referanduma gitmiştik. Demokrat Parti’nin tek başına iktidar olduğu 14 Mayıs 

düşünülebilir. 

SEÇİM STRATEJİSİ 

 

Bu seçim aynı zamanda seçim stratejilerinin çarpıştığı bir seçim olacak. Ne iktidarın 

ne muhalefetin hata yapma lüksü yoktur. Kim doğru strateji izlerse bir sıfır öne geçer. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın başkanlığında yapılan toplantıda da en çok seçim 

stratejisinin üzerinde duruluyor. Seçimde nasıl bir dil kullanılacak, o tartışılıyor. 

Doğru bir tartışma. Can alıcı bir nokta. Ama doğru bir strateji, doğru bir dille seçim 

kampanyasının yürütülmesi gerekiyor. Yani stratejiyi ve dili tartış ama yanlış bir tercih 

yap. O olmaz. 

KUCAKLAYICI MI KUTUPLAŞTIRICI MI 

AK Parti bu seçimlerde kucaklayıcı bir kampanya mı yürütecek, kutuplaştırıcı bir 

kampanya mı olacak? AK Parti kucaklayıcı bir dil mi kullanacak yoksa bu dil 

kutuplaştırıcı mı olacak? 

AK Parti’nin geçmişte kutuplaştırıcı bir strateji izleyerek seçim kazandığı oldu. Ama 

bu devir o devir değil. Kutuplaştırıcı bir dil, AK Parti için yapılacak en büyük 

yanlışlardan biri olur. Kutuplaştırmaya değil, kucaklaşmaya ihtiyaç var. İnsanlar huzur 

istiyor. Gerilim istemiyor. Zaten ekonomik sorunlar nedeniyle zor bir dönemin içinden 

geçiyor. Bir de kutuplaştırmaya tahammülü yoktur. 

 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın başkanlığında yapılan toplantıda da kutuplaştırıcı 

stratejiyi savunan olmamış, tam aksine kucaklayıcı bir dilin kullanılması önerisi ağır 

basmış. 
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BİR: EKONOMİ, İKİ: DİL 

 

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın başkanlığında yapılan seçime hazırlık toplantısında iki 

nokta ön plana çıkıyor. Söz alanlar ittifakla ekonomi diyor. Seçimlere giderken 

ekonominin mutlaka düzeltilmesi gerektiğini savunuyorlar. 

Zaten AK Parti’nin seçimlerdeki en büyük rakibi ne 6’lı masa, ne Kılıçdaroğlu ne 

de Akşener. AK Parti seçimlerde ekonomiyle yarışacak. En büyük rakibi hayat 

pahalılığı olacak. Bu sorunu çözdüğü takdirde muhalefetle yarışında sorun yok 

demektir. Çünkü ekonomik zorluklar en çok AK Parti’nin oy aldığı kesimleri etkiliyor. 

Söz konusu ekonomi olunca milletin şakası olmaz. Millet ekonomik zorluklar 

karşısında yapılan iyileştirmeleri de görüyor. Bizim milletimiz feraset sahibidir. AK 

Parti bu sorunu çözsün, biz de oy verelim havasında. 

KUCAKLAYICI ÜSLUP 

İkinci sırada ise seçim kampanyasının dili üzerinde duruluyor. Ağırlıklı olarak kuşatıcı 

ve kucaklayıcı bir dilin kullanılması isteniyor. Hatta bu noktanın ekonomiden dahi 

önemli olduğu söyleniyor. Doğru bir yaklaşım. Rusya ile Ukrayna savaşında 

uzlaştırıcı rol oynayarak dünyanın takdirini kazanan Erdoğan, kendi ülkesinde neden 

kucaklayıcı olmasın? Muhalefetin herkese parmak salladığı bir dönemde, kucaklayıcı 

olmak en çok Erdoğan’a yakışır. 

MİLLETVEKİLİ ADAYLIĞI KRİTERLERİ 

 

Bu AK Parti’nin içini ilgilendiren bir konu ama kimi zaman doğrudan seçim sonuçları 

üzerinde etkisi oluyor. O da milletvekili adaylığı konusu. Eğer kriterler erken belirlenip 

uygulanmazsa iç mücadeleye neden oluyor. Yerel seçimlerde bu yüzden kaybedilen 

yerler oldu. Belediye başkanları, il başkanları ve eski milletvekilleri ile bürokratlar 

arasında milletvekili adayı olmak isteyenler çoğunlukta. Ayrıca mevcut milletvekilleri 

de var. Belediye başkanlarının ve il başkanlarının adaylık kriterlerinin erken ilan 

edilmesi isteniyor. Bir iç mücadeleye sahne olmamak açısından yerinde bir öneri. 

SEÇİM KAMPANYASI 

AK Parti nasıl bir seçim kampanyası yürütecek? Bundan sonra en çok tartışılacak 

başlıklardan biri de bu olacak. Seçim sloganı, seçim müziği ve yaptığı kampanyalarla 

seçimler kazanmış, geniş kitlelerde heyecan uyandırmış bir parti. AK Parti sadece 

yaptıklarını anlatmakla yetinemez. Topluma geleceğe dair umut verilmesi gerekiyor. 

Kitlelerde heyecan uyandıracak, insan odaklı, kıpır kıpır bir kampanyaya ihtiyaç var.  
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Esfender KORKMAZ 

Siyasette hesap döndü 

31 Ağustos 2022 Çarşamba 

"Keser döner, sap döner; gün gelir hesap döner." Bu atasözü, her atasözünde olduğu 

gibi, sayısız deneyimlerden sonra ortaya çıkmıştır. 

Bugün; siyaset, 2002 öncesi yıllarına benziyor. O günlerde, Türkiye'nin başka sorunu 

yokmuş gibi, bir kesim tamamıyla türban sorunuyla yatıp kalkıyordu. 1997 yılında 

Üniversite yönetim kurulu olarak birkaç oturum tek bir türbanlı hemşireyi 

konuşmuştuk. 

Türbanlılar Üniversitelere sokulmuyordu. Öğretim üyeleri atılıyordu. Bugün ise tam 

tersi; Boğaziçi'nden Laik-Demokratik hocalar atılıyor.  Üniversiteler de aynen devlet 

gibi parti Üniversitesi oldu. 

İstanbul Üniversitesi, İktisat Fakültesi Mezun ve Mensupları Vakfı 7 Temmuz-21 

Temmuz arasında, "İstanbulluların ekonomik sosyal ve siyasi beklentileri" konusunda 

anket çalışması ve araştırma yaptı. 

Bu araştırmada 13. soru "Ergenekon ve Balyoz gibi davalar sizi rahatsız ediyor 

mu?" şeklindeydi. Anket yapıldığında 4 komutan istifa etmemişti. 

 İstanbulluların yüzde 55.60'i "evet" diyerek, ta o zaman Ergenekon ve Balyoz gibi 

davalardan rahatsız olduklarını bildirdiler. 

 14. soru "Eğer cevabınız evet ise, bu tür davaların sizi neden rahatsız ettiğini 

düşünüyorsunuz?" şeklindeydi… Verilen cevaplardan: 

*Yüzde 42'si bu davaların siyasi nitelik kazandığına, 

*Yüzde 38.30'u bu davaların orduda güvenlik zafiyeti yaratacağına ve ordunun 

itibarının zedeleneceğine, 

*Yüzde 19.10'u da uzun tutukluluk sürelerinin, kişilik haklarını ihlal ettiğine inanıyordu 
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Ergenekon kapsamındaki ilk iddianame Zekeriya Öz, Mehmet Ali Pekgüzel ve Nihat 

Taşkın tarafından hazırlandı. 86 sanıklı dava 25 Temmuz 2008'de açıldı. İlk 

duruşması 20 Ekim 2008'de Silivri Cezaevi'ndeki duruşma salonunda yapıldı. Gel gör 

ki, şimdi bu savcıların hepsi suçlu olarak hüküm giydi ve bir kısmı kaçaktır. 

Ergenekon davası içinse; Yargı sonunda 'Ergenekon örgütü' adı altında bir örgüt 

olmadığına karar verdi. Ama Başbakan Erdoğan, türban için yapılanları bu defa 

Ergenekon için yapmıştı ve 'Ben bu davanın savcısıyım' demişti. 

Özdemir İnce o günleri anlatırken; "Cumhuriyetle sorunu olmayanların çocukları 

sınavları kazanıp Üniversitelere ve harp okullarına giriyordu. Siyasi islam 

mensuplarının çocukları eleniyordu." diyor. 

Bugün, yazılı sınavlarda FETÖ, AKP ve irtica kadrosu iş birliği yaptı, şifreli 

numaralarla yalnız kendi adamlarını aldılar, yetmedi mülakat da kalktı. Kadro işini 

çözmek için de önce Diyanet'e aldılar, bakanlıklara oradan transfer ettiler. 

AKP iktidarı, Laik-Demokratik kesim üstüne 2002 öncesinde kendilerine yapılan 

baskıdan kat be kat fazla baskı yapıyor. 

Halkın vergileri ile maaş ve Mercedes araba alan, Londra'da ev alan Diyanet İşleri 

Başkanı açık açık şeriat çağrısı yapıyor, 15 milyon Alevi kesimi dışlıyor. 

2002 öncesi İmam Hatip mezunları, din işleri için istihdam ediliyordu. Kamuda yüksek 

makamlara ve yargıda kilit noktalara gelemiyordu. Şimdi tam tersi, İmam Hatip 

mezunu olmayanlar gelemiyor. 

2002 öncesinde kamuda türban giymek suçtu ama kimse tutuklanmadı, şimdi bir 

sanatçı genel konuşup imam hatipliler için hakaret ettiği ve üstelik de özür dilemesine 

rağmen, hapse atıldı. Daha sonra ev hapsinde tutulmak üzere serbest bırakıldı. 

Dahası siyasi iktidar ilave maliyetler getirdi… 

Nüfusun yüzde onunu bulan ve henüz neden getirildiği anlaşılamayan Suriyeli ve 

Afganlılar, millî kimliğimiz için açık bir tehdittir. 

Eski TBMM Başkanı, Türk milletinin temel taşı ilk 4 madde değiştirilebilir diyor. 9 Eylül 

İzmir'in kurtuluş bayramına karşı olduğunu söylüyor. 

Bütün bunlar; AKP'nin kaybetmekten ne kadar korktuğu ve panik içinde olduğunun bir 

yansımasıdır. Ama ne yaparsa yapsın, keser döndü, sap döndü. Gün geldi hesap 

döndü. Bu rüzgârla AKP'nin kaybedeceği kesindir. 
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İbrahim Kahveci 

Borsa böyle mi olur? 

Cemaş... Hisselerin yüzde 95’i fiili dolaşımda. Ortaklık yapısında yüzde 10 Işıklar 

Grubu hissedar ve gerisi borsada... 

2020 yılı başında 237 milyon TL olan sermaye artık 791 milyon TL. Tam 554 milyon 

TL bedelli sermaye artırımı ile para toplanmış. Halka açılalı beri tek kuruş temettü 

yok... Hatta 2010 yılında halka açılmanın ardından 2011 yılında hemen yüzde 223 

bedelli sermaye artırımına gitmiş. 

Formt...2018 yılında halka açılmış ama sonra nerede ise tüm hisseler burada da 

halka satılmış. Nisan 2021’de yüzde 224 bedelli sermaye artırımı ile 170 milyon lira 

daha toplanmış. 

Avod....2011 yılında halka açılmış ama artık yüzde 94’ü halkta... 45 milyon lira olan 

sermayesini 2018 yılında yüzde 100 bedelli artırımla önce 90 milyon liraya çıkartıyor. 

2022 yılında ise yüzde 200 bedelli sermaye artırımı ile bu sefer sermaye 270 milyon 

liraya çıkartılıyor. 

Adese...2011 yılında halka açılıyor. 2020 yılında 126 milyon TL ve 2021 yılında da 

756 milyon TL bedelli sermaye artırımı ile para topluyor. Şirketin yüzde 93’ü halka 

açık ve sadece yüzde 7 hisse ile İttifak Holding yönetiyor. 

Ya İttifak Holding?... Yüzde 91’i halka açık... 2020 yılında %300 bedelli sermaye 

artırımı ile 300 milyon lira topluyor. 

Burada adını sayamadığım nice şirketler böyle... 

Yöntem çok basit: Önce şirketin yüzde 20-30 gibi bir kısmını halka arz ediyorsun... 

Sonra patron elindeki hisseleri çok ama çok temiz ve şeffaf şekilde halka satmaya 

devam ediyor. Ve ver elini bedelli sermaye artırımları ile borsadan para toplamaya... 

Yüzde 3-5 imtiyazlı hisse ile şirketi yönet ama iş para koymaya geldiğinde o parayı 

millet ödesin. 
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Sonra da şirkette ne gibi ilişkili taraf işlemleri olduğunu kim bulabilirse... 

Arat Tekstil hesap verdi mi? Ünal Tarım hesap verdi mi? Okan Tekstil hesap verdi 

mi? Ya da benzer şekilde para toplayıp toplayıp batanlar... Hesap veren oldu mu? 

*** 

Yıllar ama yıllarca bunları defalarca ama defalarca yazdım... Önüme kim geldi ise 

adeta yalvardım yakardım... Lütfen buraya bir bakın dedim... Burada Bir Millet 

Soyuluyor dedim... 

Kimse oralı olmadı. Herkes işine baktı... Bulaşılmak istenmedi bu kirli ilişkiler 

yumağına... 

Geldiğimiz noktada lağım patladı. 

Ama işin sadece ve sadece küçük bir kısmı patladı. Daha bu işin aracı kurum 

ayakları var... Daha bu işin denetim-gözetim ve izin ayakları var. Patron kısmına hiç 

gelinmedi... 

Mesela bazı ilginç halka arzlar zaten organize işlerin tam ifadesidir. Hatta kurgu 

şirketler ve halka arzlar bile gelmeye başladı... 

Hani nerede büyüme ve sermaye piyasalarından kalkınma modeli??? 

Bence geçin bunları... 

Sistemi bilmek ve ilişkileri bir bütün olarak görmek gerekir. Basit hisse haberleri 

sadece birer yemden öte bir şey değildir. Onlar eskidendi... Şimdi organizasyonlar 

her ayağı kapsıyor. 

Ve bütün bu işlerin bağımsız ve liyakatli kadrolarca yapıldığını unutmayın... 

Sinek avı değil, bataklığı kurutmaya ne dersiniz? 

MODEL PATLADI 

Şu yeni model neydi? İhracat artacak, ithalat azalacak ve cari fazla verecektik. Adına 

da Üretim-Yatırım-İstihdam ve İhracat demişlerdi... 

Temmuz 2022 

İhracat %13,4 artışla 18,5 milyar dolara 

İthalat ise %41,4 artışla 29,2 milyar dolara yükselmiş. 
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Yılın il 7 ayılık toplamında; 

İhracat %19,1 artışla 144,3 milyar dolara 

İthalat ise %40,7 artışla 206,5 milyar dolara yükseldi. 

Böylece yılın ilk yedi ayında dış ticaret açığı -25,5 milyar dolardan -62,2 milyar dolara 

çıktı. 

Mesela enerji mi? Hayır.. 

Enerji ve altın hariç dış açığımız da -8,0 milyar dolardan -15,3 milyar dolara yükseldi. 

Aslında KKM vs hepsi boşunaymış. 

Sistem çökmüş ama kabul eden yok.... 
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31 Ağustos 2022, Çarşamba 

BAŞYAZIMEHMET BARLAS 

Yunanistan’ı ABD şımarttı 
 

Türkiye Cumhuriyeti'nin bağımsız bir devlet olarak kuruluşunun simgesi, 30 Ağustos 

Zaferi'dir. Ancak bu tarihi zaferi, aradan geçen 100 yıl boyunca ne tür değişiklikler 

olduğunu bilerek kutlamamız gerekir. 

 

Örneğin, Kurtuluş Savaşı zaferi ertesinde bir Yunan şımarıklığını hatırlamak lazım. 

Çünkü yenik Yunanistan askerleri, kendi başbakanlarını ve komutanlarını kurşuna 

dizdiler. Aradan geçen yıllar boyunca Yunanistan'da hem darbeler oldu hem de 

Yunanistan işgal edildi. Ve sonunda Paris Anlaşması'yla Yunanistan'a bazı Ege 

adaları verildi. Herhalde orada şımardılar. 

 

TÜRKİYE'NİN DÜŞMANLARI 

 

Bu olaylara baktığımız zaman bağımsız Türk devletinin, kuruluşundan 100 yıl sonra 

nelerle uğraşmakta olduğunu çok iyi görebiliriz. Örneğin, üyesi olduğumuz ve çok 

önem verdiğimiz NATO ve başmüttefikimiz Amerika, şu anda Türkiye'ye karşı en az 

Yunanistan kadar şımarıklık yapıyor. Türkiye'nin can düşmanları olan "PKK/PYD ve 

FETÖ, ABD'nin birer piyonu durumundalar". Ayrıca ABD, Yunanistan'ın 

şımarıklığını katlayarak çoğaltacak bir silah yığınağını bu ülkeye yapmaktadır. 

 

ABD'nin şımarttığı Yunanistan ise "Rus savunma sistemi S-300'ü", NATO üyesi bir 

komşusu olan Türkiye'nin uçaklarına karşı kullanmaktan çekinmiyor. Bu şımarıklığı 

ABD'den gizli yapması mümkün mü? Sonradan da Türkiye'ye, "Neden S-400 

alıyorsun?" diye soruyorlar. Cevabı çok açık değil mi? 

 

Kısacası, bu yüzyılda bin yıllık değişim olmuştur. Şu anda Türkiye her adımını 

atarken eski dostlarının kazdığı kuyulara düşmemeye dikkat ediyor. Bereket 

bilinçliyiz. Bereket Cumhurbaşkanı Erdoğan gibi deneyimli bir siyasetçi, dünyadaki 

değişimlere uyumlu biçimde Türkiye'yi yönlendiriyor. 

 

TEK EKSİĞİMİZ MUHALEFET 

 

Eksiğimiz içerideki muhalefetin yetersizliğidir. Örneğin, 6'lı masa diye bir şey var. Bu 

masanın üyelerinden biri, Suriye krizinin mimarıdır. Diğeri, Sivas olaylarının 

https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
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gerçekleştiği şehrin belediye başkanıdır. Bir başkası, FETÖ ile kankadır. Altılı 

masanın lideri ise FETÖ'nün bir kaset komplosuyla parti başkanı olmuştur. Masanın 

tabii bir de "PKK ile bağını hiç koparmayan" gizli bir üyesi var. 

 

Kısacası, Kurtuluş Savaşı'nın zaferini kutluyor ve Mustafa Kemal Atatürk'ü özlemle 

anıyoruz. Ama bilelim ki bugünkü şartlar, o günkülerden daha zordur. 

Bağımsızlığımızın kıymetini bilelim. 

 


